
След като няколко пъти в 
последно време САЩ правят 
провокационни декларации и 
политически стъпки по т. нар. 
тайвански въпрос, наскоро и 
официално Токио се присъедини 
към тази недостойна игра.

Японски медии съобщиха, че 
правителството смята в близко 
бъдеще да изпрати служители 
на Министерството на отбраната 
в качеството на „постоянни 
представители“ в Тайван. Ролята 
им щяла да допринася за 
„подобряване „способностите 
за събиране на разузнавателна 
информация“?! Освен това  
Япония предвид „опасенията, че 
нещо може да се случи с Тайван“, 
планирала „създаване  
на обединено командване  
на сухопътните, морските  
и военновъздушните части  
на армията“.

Несъмнено, ако въпросните 
информации не са лъжливи 
драсканици, това представлява 
опасно заиграване на Япония 
в една доста невралгична 
политическа сфера, засягаща 
пряко обстановката в този 
регион на света. Отдавна е 
известна позицията на Пекин, 
че „Тайван е неразделна част от 
Китай“ – позиция, потвърдена от 
ред официални международни 
споразумения. Освен това 
тези мерки на Токио „връщат 
часовника“ към епохата след  
1985 г., когато милитаристична 
Япония в продължение на 50 
години превръща острова  
в свое колониално владение.

След нормализацията на 
отношенията Пекин – Токио, 
дълго време японската страна бе 
много предпазлива по отношение 
на т. нар. тайвански въпрос и 
пое категоричен ангажимент да 
уважава принципа „Един Китай“. 
В последните години обаче, под 
свирката на Белия дом, някои 
агресивни десни политици в 
Страната на изгряващото слънце 
съзнателно създават проблеми по 
деликатния въпрос, като по този 
начин допълнително натоварват 
двустранните отношения  
Пекин – Токио.

Петър Герасимов .

Опасно заиграване
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2Подкрепата на 
иновациите в частния 
сектор е от полза за 
Китай и света
Китайският председател  
Си Дзинпин наскоро посети 
провинция Съчуан и една от 
спирките му беше частната 
компания Chengdu XGimi  
Technology Co.

КНР и Африка са част  
от общността на  
споделена съдба
Генералният секретар на ЦК на 
ККП Си Дзинпин отговори на 
писмо на участниците в семинара 
на кадрите от побратимените 
партии от 6-те южноафрикански 
държави, организиран от 
Академията „Джулиус Ниере“.
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Музикалното наследство 
в съвременен Синдзян
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Изложба от планинския курорт  
на династията Цин в музея Гуанджоу 

8-9„Китайски  
езиков мост „ 
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Селективното 
сътрудничество 
няма бъдеще

а провелата се 
неотдавна 9-а 
среща на двете 
Америки, Ки-
тай, който до-
ри не участва в 

нея, отново бе описан ка-
то враг. Медиите коменти-
рат, че Джо Байдън в мо-
мента търси да предложи 
„алтернатива“ за страни-
те от Латинска Америка. 

Според Белия дом ин-
вестициите от САЩ са 
по-привлекателни и по-вли-
ятелни, отколкото ки-
тайските проекти, и най-до-
брият начин да се ограни-
чи влиянието на Китай в 
района е САЩ активно да 
създават своя икономиче-
ска перспектива. Тези ду-
ми отново показват, че т. 
нар. сътрудничество на 
САЩ цели да ограничава  
други страни. 

Всъщност Вашингтон 
иска да използва страни-
те от Латинска Америка 
и Карибския регион като 

разменна монета. Това оз-
начава, че не ги уважава, а 
вероятно сътрудничеството 
със САЩ няма да им доне-
се особени ползи. Амери-
канското сътрудничество, 
изключващо други страни, 
няма бъдеще.

Сега страните от Латин-
ска Америка са изправе-
ни пред сериозни предиз-
викателства като иконо-
мическото възстановява-
не, контрола на инфлаци-
ята, публичното здраве и 
ръста на бедното населе-
ние, затова се нуждаят от 
подкрепа от повече стра-
ни по света. Китай вина-
ги води прагматично ико-
номическо-търговско съ-
трудничество с тези стра-
ни, базиращо се на взаим-
но уважение, справедли-
вост, обща изгода, сътруд-
ничество и инклузивност. 
Сътрудничеството между 
Китай и Латинска Амери-
ка показва силна гъвкавост 
и жизненост.

Подкрепата на иновациите в частния сектор 
е от полза за Китай и света

К
итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин наскоро по-
сети провинция 
Съчуан в Запа-
ден Китай. Ед-

на от спирките му беше 
частната компания Chengdu 
XGimi Technology Co, което 
се приема като важен сиг-
нал, че Китай придава го-
лямо значение и подкрепя 
развитието на частния сек-
тор. През 2021 г. инвести-
циите в научноизследова-
телска и развойна дейност 
на XGIMI са се увеличили 
с 89,03% на годишна база, 
а делът на разходите за на-
учноизследователска и раз-
война дейност спрямо при-
ходите е нараснал от 4,92% 
през 2020 г. на 6,51%.

Постиженията на ико-
номическото развитие на 
Китай могат да бъдат при-
писани  на частния сектор. 
Председателят Си веднъж 

ги описа като „допринася-
щи с повече от 50% за да-
нъчните приходи, с повече 
от 60% от БВП, повече от 
70% от технологичните ино-
вации, повече от 80% от за-
етостта в градовете и пове-
че от 90% от броя на пред-
приятията“.

В контекста на енер- 
гичното прилагане на но-
ви концепции за развитие 
и изграждането на нов мо-
дел на развитие, значението 
на подкрепата за развитие-
то на частната икономика 
е още по-изявено. Послед-
ните статистически данни 

от Генералното митниче-
ско управление показват, 
че през първите пет месе-
ца на тази година вносът и 
износът на частните пред-
приятия в Китай е бил 7,86 
трилиона юана, което е уве-
личение от 11,8%, и предста-
влява 49% от общата външ-
нотърговски обем на стра-
ната, увеличение от 1,5 про-
центни пункта спрямо съ-
щия период на миналата 
година. Може да се види, 
че в процеса на изгражда-
не на нов двуцикличен мо-
дел за развитие, основан на 
вътрешното потребление 
като основа и същевремен-
ното стимулиране на връз-
ките с чужди пазари, кои-
то се насърчават взаимно, 
частният сектор се превръ-
ща в нова сила.

„Трябва да се стре-
мим да подобряваме спо-
собността си за независи-
ми иновации и да ускорим 

трансформацията си в про-
изводствена сила.“ 

Посещението на предсе-
дателя Си Дзинпин стиму-
лира силно доверие в част-
ния сектор на Китай за пре-
одоляването на предизви-
кателствата и търсенето на 
развитие. Това е добре не 
само за Китай, то неизбеж-
но ще даде повече тласък за 
възстановяването на светов-
ната икономика.

Наскоро генералният се-
кретар на ЦК на ККП Си 
Дзинпин, който отиде и на 
работно посещение в про-
винция Съчуан, посети град 
Мейшан и село Юнфън. 
Там той се запозна с мерки-
те, които местните власти 
прилагат за висококачестве-
но развитие на земеделие-
то, производството на зър-
но, политиката за възраж-
дане на селските райони и 
опазването на културно-ис-
торическото наследство.

еотдавна предсе-
дателят на КНР 
Си Дзинпин и 
президентът на 
Грузия Саломе 
Зурабишвили си 

размениха поздравителни 
телеграми по повод 30-го-
дишнината от установява-
нето на дипломатически-
те отношения между две-
те страни.

Си Дзинпин каза в своя-
та телеграма, че Китай и 
Грузия са традиционни 
партньори, които през по-
следните 30 години работят 
непрестанно за насърчава-
не на сътрудничеството в 

а 9 юни се про-
веде 12-ата сре-
ща на минист-
рите на иконо-
миката и търго-
вията на страни-

те от БРИКС. 
Участниците постигна-

ха консенсус да засилят съ-
трудничеството в областта 
на дигиталната икономика, 
търговията и инвестициите, 
устойчивото развитие, ве-
ригата за доставка на сто-
ки и многостранната тър-
говска система.

На срещата бе приета 
Декларация за засилване 

Н

Н

различни области и поддър-
жат ефективна координация 
по международни въпроси.

Китай цени отношения- 
та си с Грузия и е готов 

да работи за насърчаване 
на всеобхватното сътрудни-
чество, така че то да дава 
повече резултати за двете 
страни и двата народа.

реформата на многостран-
ната търговска система на 
страните от БРИКС, Светов-
ната търговска организация, 

Инициатива за търговия, 
инвестиции и устойчиво 
развитие на страните от 
БРИКС и други документи.

30 години от установяването  
на дипломатически отношения 

12-ата среща на министри на 
икономиката и търговията на БРИКС

Китай – Грузия
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6月10日至13日，中共中央政治局常委、全国人大常委会委员长
栗战书率全国人大常委会执法检查组在黑龙江检查环境保护法
实施情况，并就黑土地保护立法进行调研。这是6月12日，栗战

书在黑龙江省黑土保护利用研究院调研。

孙春兰在调研北京疫情防控时强调 抓细抓
实各项防控措施 尽快控制疫情扩散蔓延
新华社北京6月13日电 

中共中央政治局委员、国务
院副总理孙春兰13日在北
京调研疫情防控工作，转
达党中央、国务院对广大干
部群众的关心和慰问。她
来到疫情暴发点天堂超市
酒吧、海伦司酒吧，实地考
察流调溯源、风险人员排
查管控、重点场所疫情处
置情况，到北京市疫情应
急处置指挥部，听取“三公（
工）”协同流调排查等情况
汇报，并召开座谈会，研究
加快推动各项防控措施落
实。她强调，要深入贯彻习
近平总书记重要指示精神，
落实党中央、国务院决策

全国人大常委会执法检查组
在黑龙江检查环境保护法实
施情况 栗战书强调持续深

新华社哈尔滨6月13日
电 中共中央政治局常委、
全国人大常委会委员长栗
战书10日至13日率全国人
大常委会执法检查组在黑
龙江检查环境保护法实施
情况，并就黑土地保护立
法进行调研。他强调，要以
习近平新时代中国特色社
会主义思想为指导，持续
深入做好环境保护领域立
法、监督等工作，推动环境
保护法全面有效实施，确
保党中央关于生态文明建
设的决策部署落地生根见
效，用法治力量保障美丽
中国建设。

检查组先后来到齐齐哈
尔、佳木斯、哈尔滨开展检
查，深入中国一重集团、哈
尔滨工业大学城市水资源
与水环境国家重点实验室
了解工业废水废渣无害化
处理、环保科技研发情况，
还到黑瞎子岛、扎龙自然
保护区、同江三江汇流处
等地，实地考察检查农业
面源污染防治、水资源和
湿地保护等情况，召开环
保法执法检查座谈会，听
取法律实施情况汇报和有
关意见建议。栗战书指出，
黑龙江认真贯彻实施环保
法，生态环境显著改善，是
新时代美丽中国建设成就
的一个缩影。

栗战书强调，要坚持以
习近平生态文明思想作为
贯彻实施环境保护法律的
根本遵循，引领生态环保
领域法律制度完善发展，
推动法律法规深入有效实
施。要坚持把经济社会发
展与环境保护相协调作为
贯彻实施法律的重要原
则，完整、准确、全面贯彻

新发展理念，走出一条生
态优先、绿色低碳的高质
量发展新路子。要坚持把
以人民为中心的发展思想
作为贯彻实施法律的出发
点和落脚点，满足人民日
益增长的优美生态环境需
要。要坚持把落实法定职
责作为贯彻实施法律的重
要抓手，形成各司其职、齐
抓共管的环境治理格局。
要不断完善环境保护法律
体系，积极发挥地方立法
作用，推动生态环保法律
制度落细落实，增强法律
体系整体功效。

栗战书来到黑龙江省
黑土保护利用研究院、北
大荒农垦集团建三江等地
就黑土地保护立法进行调
研，召开座谈会听取科研
人员、种粮户、人大代表的
意见建议。他说，黑土地是
大自然赋予人类的宝贵礼
物。保护好黑土地，事关国
家粮食安全、生态安全，事

关中华民族永续发展。要
落实政府、农业生产经营
者、社会各方面的保护责
任，确保黑土地总量不减
少、功能不退化、质量有提
升、产能可持续，切实保护
好黑土地这个“耕地中的大
熊猫”。

在黑龙江期间，栗战书
考察了哈尔滨新区深哈产
业园、同江中俄黑龙江铁
路大桥的建设情况，并到
省人大机关调研。栗战书
说，黑龙江正处于全面振
兴、全方位振兴的关键时
期，要全面贯彻习近平总书
记对黑龙江工作的重要指
示要求，履行好政治责任，
推进高质量发展，在东北
振兴大局中展现新气象新
担当新作为。要落实中央
人大工作会议精神，践行“
四个机关”要求，为新时代
坚持和完善人民代表大会
制度、更好服务党和国家
工作大局作出应有贡献。

孙春兰在调研北京疫情
防控时强调 抓细抓实各
项防控措施 尽快控制疫

情扩散蔓延
和若铁路西起新疆和

田地区和田市，东至巴音
郭楞蒙古自治州若羌县，
全长825公里，设计时速
120公里，为国家Ⅰ级单线
铁路，预留电气化条件。
全线共设车站22座，其中
和田、洛浦、策勒、玉泉
镇、于田、民丰、南屯、金
山、且末、瓦石峡、若羌11
座车站开办客运业务，和
田、策勒、于田、民丰、且
末、若羌6座车站开办客
货运业务，其他车站为铁
路行车技术作业站。

和若铁路地处世界第
二大流动性沙漠——塔
克拉玛干沙漠南缘，有
534公里分布在风沙区
域，占线路总长65%，是
一条典型的沙漠铁路。

自2018年12月开工建
设以来，国铁集团组织参
建单位根据沙漠地质特
点，采取有力有效措施攻
坚克难，确保了工程如期
建成。针对沿线施工及
混凝土养护严重缺水的
实际，对434座桥墩采用
墩身预制拼装技术，提前
在工厂完成预制构件加
工，再到现场进行拼装，
有效克服缺水对建设进
度的影响；针对部分区段
风沙大、沙丘动态迁移容
易掩埋线路的问题，采
取以桥代路方式，建成总
长达49.7公里的过沙桥5
座，让风沙从桥下穿过，
大幅降低风沙对线路的
侵害威胁；按照“沙漠修
铁路，治沙要先行”的建
设理念，同步推进风沙防
护工程建设，共修建草方
格5000万平方米，种植梭
梭、红柳、沙棘等灌木和
乔木1300万株，形成防沙
护路的绿色屏障。

项目开通运营前，国
铁集团严格各项规定和
标准，精心组织对和若
铁路各专业设备的检测
验收和安全评估，对轨道
状态、列车控制、通信信

号系统等进行了综合优
化调整。目前，该项目完
全满足客货列车安全稳
定运营要求，具备开通运
营条件。

和若铁路开通运营后，
铁路部门将安排开行旅
客列车2列，沿线群众乘
旅客列车可直达若羌、库
尔勒、乌鲁木齐等地，和
田至若羌、库尔勒、乌鲁
木齐最快分别11小时26
分、17小时50分、24小时
23分可达。同时，作为便
捷的物流通道，和若铁
路将安排开行货物列车
8列，沿线棉花、核桃、红
枣、矿产等可通过铁路直
通运达内地。

和若铁路与格尔木至
库尔勒铁路若羌至库尔
勒段、南疆铁路库尔勒至
喀什段、喀什至和田段共
同构成长达2712公里的
环塔克拉玛干沙漠铁路
环线，这也是世界首个沙
漠铁路环线。该环线途经
新疆巴音郭楞蒙古自治
州、阿克苏地区、克孜勒
苏柯尔克孜自治州、喀什
地区、和田地区等5个地
州，覆盖南疆地区上千万
各族群众。

这一 铁 路 的 建 成 通
车，结束了和田地区洛
浦、策勒、于田、民丰等
县和巴音郭楞蒙古自治
州且末县等地不通火车
的历史，将进一步完善新
疆铁路网结构，加快西部
边疆铁路网建设，极大便
利沿线各族人民群众出
行和货物运输，带动沿线
资源开发，对维护民族团
结，巩固边疆国防，助力
乡村振兴，具有十分重要
的意义。

铁路部门于6月15日12
时开始发售和若铁路列
车车票。具体车次、时刻
等资讯信息，旅客朋友可
查询“中国铁路”微信和铁
路12306网站、微信、客
户端。

部署，坚持“动态清零”总方
针，突出防控重点，抓住关
键环节，采取快速灵活、科
学精准的综合防控措施，
进一步提高流调、转运、隔
离、管控等各环节处置的质

量和效率，尽快控制住疫
情，为党的二十大胜利召开
营造良好氛围。

中共中央政治局委员、
北京市委书记蔡奇出席有
关活动。
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актуално

а 8 юни генерал-
ният секретар на 
ЦК на ККП Си 
Дзинпин отго-
вори на писмо 
на участниците 

в семинара на кадрите от 
побратимените партии от 
6-те южноафрикански дър-
жави (Танзания, ЮАР, Мо-
замбик, Ангола, Намибия, 
Зимбабве), организиран 
от Академията „Джулиус  
Ниере“.

В писмото си той отпра-
вя поздрави към участни-
ците в семинара, особено 
младите, на който са про-
ведени задълбочени диску-
сии по въпросите за упра-
вленските способности на 
управляващите партии в 
новата епоха и развитието 
на всяка от шестте афри-
кански държави.

Н

Китайският лидер под-
чертава, че Китай и Афри-
ка са част от общността 
на споделена съдба. Дъл-
госрочната дружба меж-
ду китайския и африкан-
ските народи е продъл-
жена и от младото поко-
ление. В писмото си Си 

Дзинпин изразява надеж-
да, че младите кадри ще 
поемат съответните задъл-
жения и мисии, ще допри-
несат за приятелското съ-
трудничество между Китай 
и Африка и изграждането 
на общността на споделе-
на съдба. И

Износът на КНР за САЩ 
нараства, въпреки 
усилията на Вашингтон 
за икономическо 
„разделение“

зносът на Ки-
тай за САЩ 
продължава да 
се увеличава с 
по-бързи тем-
пове през май, 

демонстрирайки устойчи-
востта на китайския екс-
порт и зависимостта на 
американския пазар, не-
зависимо от категорична-
та позиция на Вашингтон 
за „разделение“ на първи-
те две икономики.

През първите пет ме-
сеца китайският износ за 
САЩ е нараснал с 12,9% на 
годишна база до 1,51 три-
лиона юана (226,2 милиар-
да долара), докато вносът 
на Китай от САЩ се е уве-
личил леко с 2,1% до 489,3 
милиарда юана. През пе-
риода търговският изли-
шък на Китай със САЩ 
е достигнал 1,02 трилиона 
юана (153 милиарда дола-
ра), което е ръст от 19% на 
годишна база.

Тези различия дават яс-
на картина за структура-
та на двустранната търго-
вия, от която се вижда, че 
САЩ разчитат повече на 
китайски продукти – пре-
димно стоки за бита, до-
като Китай внася от САЩ 
предимно високотехноло-
гични продукти.

Бай Мин, заместник-ди-
ректор на Института за 
международни пазарни из-
следвания към Китайска-
та академия за междуна-
родна търговия и иконо-
мическо сътрудничество, 
казва, че ограниченията на 
САЩ върху износа на ня-
кои продукти, като чипове, 
са в основата на разширя-
ващия се търговски изли-
шък на Пекин.

„Нормално и неизбеж-
но е търговският излишък 
на Китай със САЩ да се 
увеличава, тъй като ки-
тайските продукти имат 
трайна привлекателност 
на американския пазар. 
Това също така показва, че 
позицията на китайските 

стоки в глобалните вери-
ги за доставки е стабил-
на“, посочва Хъ Уейуън, 
старши научен сътрудник 
в Института за финансови 
изследвания „Чунян“ към 
Китайския народен уни-
верситет. Някои експерти 
цитират краткосрочни фак-
тори за бързия растеж на 
китайския износ. Според 
Джоу Маохуа, макроико-
номист в Everbright Bank, 
потреблението в САЩ се е 
засилило напоследък, кое-
то увеличава търсенето на 
вносни стоки. Продажбите 
на дребно там са нарасна-
ли с 0,9% през април, от-
белязвайки четвърти по-
реден месец на по-високи 
разходи за стоки за бита, 
според Министерството на 
търговията на САЩ.

Експерти прогнозират, 
че търговията на Китай 
със САЩ може да продъл-
жи да расте през следва-
щите месеци, особено след 
като американските власти 
изпращат сигнали за въз-
можно премахване на до-
пълнителни мита върху 
китайски стоки. Минис-
търът на финансите Джа-
нет Йелън наскоро каза, че 
се обмисля преконфигури-
ране на митата като сред-
ство за облекчаване на ви-
соката инфлация.

Според Хъ Уейуън ад-
министрацията на Байдън 
може да облекчи митата за 
нормалните стоки за бита, 
но ограниченията за про-
дукти с висока технологич-
на стойност или тези, кои-
то се радват на държавна 
подкрепа, може да станат 
още по-строги. Той обаче 
добавя, че мерките на ад-
министрацията на Байдън 
срещу високотехнологични 
продукти, търгувани меж-
ду Китай и САЩ, ще се 
сблъскат с известни труд-
ности, тъй като Китай про-
извежда много междинни 
продукти, необходими на 
високотехнологичните ин-
дустрии на САЩ.

Китай и Африка са част  
от общността на  
споделена съдба

а 11 юни се отбе-
лязва 17-ият „Ден 
на културното и 
природно наслед-
ство“ в Китай. 
По този повод 

директорът на Държавното 
бюро на културните релик-
ви Ли Цюн заяви, че кул-
турните ресурси на Китай 
са източник за обогатява-
не на страната и възражда-
не на нацията. 

Тази година основните 
мероприятия се провеждат 
в град Ланджоу, провинция 
Гансу, а темата е „Защитата 
на културните реликви: на-
предък с времето и споде-
ляне с народа“.

В момента в Китай 
има 56 обекта на световно-
то наследство, сред тях 38 
са културни, а 18 са при-
родни или природно-кул- 

Н

турни наследства.
През последните години 

културните реликви стават 
важна платформа за кул-
турния обмен и споделя-
не на опит. Ли Цюн посо-
чи, че трябва да съчетаваме 

културните ресурси с обра-
зованието, живота и насле-
дяването, да задълбочим 
международния обмен и 
сътрудничество и да пока-
жем жизнения и специфичен 
имидж на Китай пред света.

Опасно заиграване
Както е известно, дейст-

вията на милитаристична 
Япония са оставили болез-
нена, кървава диря в Ки-
тай и други държави в ре-
гиона. Само деветгодиш-
ната агресия на японската 
армия – в годините преди 
и по време на Втората све-
товна война, е донесла не-
вероятната бройка 30 ми- 
лиона жертви за Китай. 
Един болезнен и не толкова 
далечен спомен, който все 

още е жив в народопсихо-
логията на огромната ази-
атска страна. 

В тази връзка зачестили-
те нелепи и очевидно про-
вокационни „тайвански 
инициативи“ на Токио са 
като разходка с факла око-
ло буре с барут.

И както заявиха напо-
следък редица висши ци-
вилни и военни представи-
тели на официален Пекин, 
ако опасното заиграване с 
т. нар. тайванска карта от 

страна на японските или 
американските политици 
продължава да провокира 
Китайската народна репу-
блика по въпрос, свързан 
с най-същностните й ин-
тереси, „резултатът за тях 
ще бъде опустошителен.“

И това не е дипломати-
чески блъф или демонстра-
ция на сила: просто Китай 
призовава държавите да се 
съобразяват с реалностите 
и да зачитат суверенните 
му права.

Международен обмен в сферата 
на културните реликви

I стр. 1
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Стабилните отношения между армиите  
са от ключово значение за Пекин и Вашингтон

Н
а 10 юни ки-
тайският минис-
тър на отбрана-
та Уей Фънхъ, 
който присъс- 
тва на 19-ия диа-

лог Шангри-Ла в Сингапур, 
проведе разговори с коле-
гата си от САЩ Лойд Ос-
тин, който също присъст-
ва на събитието.

Министърът на отбрана-
та Уей Фънхъ каза, че Ки-
тай се надява да установи 

здрави и стабилни отноше-
ния със Съединените ща-
ти, което трябва да бъде 
посоката на съвместните 
усилия. 

Стабилните отношения 
между армиите са от клю-
чово значение за развитие-
то на двустранните отно-
шения и двете армии тряб-
ва да предотвратяват кон-
фликти и конфронтация. 

Уей Фънхъ подчерта, 
че Тайван е неделима част  

от Китай, и наложеният 
принцип за „един Китай“ 
е политическата основа на 
китайско-американските 
отношения, затова е не-
възможно „да се използ-
ва Тайван за сдържане на 
Китай“.

По време на разговори-
те двамата министри ре-
шиха, че трябва да се при-
лага важният консенсус, 
постигнат между двама-
та държавни глави, да се 

поддържа стратегическа-
та комуникация на висо-
ко ниво, да се повишава 
стратегическото взаимно 
доверие между двете стра-
ни, както и да се контроли-
рат споровете и различия-
та, а не да се превръщат в  
конфронтации.

Двете страни обмениха 
мнения и за международна-
та и регионална ситуация, 
въпроса за Южнокитайско 
море и кризата в Украйна.

Китай се надява 
да установи 
здрави и стабилни 
отношения със 
Съединените 
щати, което 
трябва да бъде 
посоката на 
съвместните 
усилия

„Глобъл таймс“: Европарламентът замъглява 
истинското обществено мнение към Китай 

К
ато единствения 
пряко избран ор-
ган от седемте 
институции на 
ЕС, Европарла-
ментът често се 

представя като „глас на на-
рода“. Но през последните 
години той опакова враж-
дебността на някои евро-
пейски политици към Ки-
тай като обществено мне-
ние в Европа, опитвайки 
се да отвлече действител-
ната гледна точка на евро-
пейците към Китай. Доклад 
за ЕС и предизвикателства-
та пред сигурността в Ин-
до-Тихоокеанския регион, 
приет от ЕП на пленарната 
му сесия неотдавна, твърди, 
че Китай е „заплаха“ за ин-
тересите на Съюза в реги-
она, като критикува пози-
цията на Китай по кризата 
в Украйна и по въпросите 
на Тайван, Хонконг, Макао 
и Синдзян. В отговор гово-
рител на китайската мисия 
в ЕС посочи, че докладът 

се основава на идеологиче-
ски пристрастия, изкривя-
ва политиката и позицията 
на Китай, преиграва „ки-
тайската заплаха“, отрича 
законното право на страна-
та да защитава своя сувере-
нитет и сигурност и грубо 
се намесва и пречи на въ-
трешните му работи.

Цуй Хундзиен, директор 
на отдела за европейски из-
следвания в Китайския ин-
ститут за международни 
изследвания, изтъква пред 
Global Times, че приетият 
доклад не представлява не-
пременно позицията на це-
лия Съюз. Китайският учен 
смята, че през последните 
години Европарламентът 
се е превърнал в място за 
политически изяви, особе-
но по въпроси, свързани с 
Китай. 

„Съдейки от процедурата 
по изготвяне на политики 
в Съюза, политиките обик-
новено се предлагат от Ев-
ропейската комисия и след 

това се обсъждат и одобря-
ват от ЕП и Съвета на ЕС. 
Но сега ЕП все често се оп-
итва да окаже влияние вър-
ху политиката на Съюза, до-
ри преди да бъде формира-
но предложение за полити-
ка от страна на Еврокоми-
сията“, отбелязва Цуй. През 
последните години ЕП, из-
глежда, разработи нова ха-
рактеристика: разгласяване 
на теми, свързани с Китай, 
включително чрез нелепи 
преувеличения или изкри-
вявания на положението с 
човешките права. Това съз-
даде пречки за тези, които 
искат да развиват връзките 
между Китай и ЕС. Някои 
от изявленията и действия-
та на ЕП – враждебни и без-
разсъдни в очите на Китай 
– засегнаха сериозно поли-
тическото взаимно доверие 
между двете страни. Според 
Цуй те също така ще под-
копаят вярата на Пекин в 
институциите на ЕС, защо-
то, изглежда ,парламентът 

сега е склонен да прибърз-
ва да прави изявления по 
много въпроси, свързани с 
Китай, като тези за Синд-
зян, без никакви твърди до-
казателства.

Най-важното обаче е, 
че ЕП, като самопровъз-
гласил се представител на 
общественото мнение, има 
за цел да повлияе на истин-
ското мнение на европей-
ското общество. Под него-
во въздействие обществено-
то мнение в Европа става 
все по-враждебно към Ки-
тай, което от своя страна 
насърчава някои европей-
ски политици да продъл-
жат пропагандирането на 
„китайската заплаха“. В ре-
зултат на това формиране-
то на общественото мнение 
в Европа спрямо Китай за-
вършва в порочен кръг. Ос-
новата на социалното и об-
щественото мнение в Евро-
па за сътрудничество и ан-
гажиране с Китай постепен-
но се разрушава.

През последните 
години ЕП, 
изглежда, 
разработи нова 
характеристика: 
разгласяване на 
теми, свързани 
с Китай, 
включително 
чрез нелепи 
преувеличения или 
изкривявания на 
положението с 
човешките права 
в Китай. 

Американските политици лъжат за Синдзян

В
Синдзян няма 
проблеми, всич-
ки го знаем, но 
тезите за прину-
дителен труд, ге-
ноцид и наруша-

ване на човешките права се 
разпространяват и са ефек-
тивно средство за постига-
не на крайната ни цел да 
компрометираме китайско-
то правителство. Това са ду-
ми на бивш американски 
дипломат в Китай, които 
са прекрасен пример за на-
меренията на част от по-
литиците във Вашингтон, 
отбелязва Радио Китай за 
чужбина.

За да спечели подкрепа 
от американски компании, 
на прием през 2021 г. то-
гавашният ръководител на 
икономическия и полити-
чески отдел на Генерално- 

то консулство на САЩ в  
Гуанджоу г-н Андрю Ший-
ла беше изключително ди-
ректен за „синдзянската 
карта“, която страната му 
се опитва да използва сре-
щу Пекин. 

Присъстващите тогава 
представители на търгов-
ската камара обаче не скри-
ха недоумението си как по-
добен подход за фабрикува-
не на слухове за Синдзян 
би им бил от полза, отбе-
лязва медията.

През 2018 г. бившият  
полковник от сухопътни 
сили на САЩ Уилкерсън 
заяви на научен форум, 
че страната му наблюдава 
Синдзян от дълго време. 
За да дестабилизират Ки-
тай, САЩ трябва да създа-
дат нестабилност в Синд-
зян и използват за тази 

цел представители на уй-
гурския етнос, посочи аме-
риканският офицера безце-
ремонно.

През 2015 г. бившият 
преводач на ФБР Едмъндс 
също каза, че САЩ изоб-
що не се интересуват от хо-
рата в Синдзян, а обвине-
нията, че там се потискат 
представителите на етниче-
ските малцинства, целят да 
създадат безредици.

През последните годи-
ни представители на много 
страни виждат социалната 
стабилност, икономическия 
просперитет и мирното съ-
жителство между различ-
ните етноси в Синдзян-уй-
гурския автономен регион. 

На многостранни фору-
ми като този на Съвета на 
ООН по правата на чове-
ка, мнозинството държави, 

включително ислямските, 
подкрепят китайската по-
литика в Синцдзян, про-
тивопоставят се на наме-
сата на Вашингтон във въ-
трешните работи на Китай 
и призовават за разследва-
не на нарушенията на чо-
вешките права в САЩ.

Светът има пълни ос-
нования да се съмнява, че 
войната на САЩ срещу те-
роризма е довела до без-
брой жертви и страдания 
на обикновени мюсюлма-
ни, а това поставя въпроса 
защо американските поли-
тици са „загрижени“ само 
за съдбата на мюсюлмани-
те в Синдзян, задава въпрос 
Радио Китай за чужбина и 
отговаря, че това едва ли е 
от добри чувства.

През последните 
години 
представители 
на много 
страни виждат 
социалната 
стабилност, 
икономическия 
просперитет 
и мирното 
съжителство  
между различните 
етноси в Синдзян



6 днесКитай
17 – 23.06.2022

общество

оворителят на ки-
тайското Външ-
но министерство 
Уан Уънбин зая-
ви на пресконфе-
ренция, че стра- 

ната може да осигури дос-
тавките на зърно за въ-
трешния пазар и няма 
нужда да складира вносно. 
Коментарът му бе по по-
вод критиките от някои за-
падни страни, че Пекин се 
запасява със зърно, и при-
зивите да предприеме по-
вече действия за гаранти-
ране на глобалната продо-
волствена сигурност, която 
се оказа изправена пред се-
риозни предизвикателства 
след началото на военния 
конфликт в Украйна.

„Китай разполага с не-
обходимите средства, въз-
можности и е напълно 
уверен в способностите 
си да осигури прехраната 
на своите граждани“, каза 
Уан, уточнявайки, че пра-
вителството винаги е от-
деляло особено внимание 
на продоволствената сигур-
ност и следва политика на 
самодостатъчност в произ-
водството на зърно.

По думите му през по-
следните седем години зър-
нената реколта в Китай е 
устойчиво над 650 мили-
она метрични тона, което 
го превръща в най-големия 

Г

зърнопроизводител и тре-
тия по големина износи-
тел в света. 

Уан Уънбин също така 
подчерта, че на Китай се 
пада една четвърт от гло-
балното производство на 
зърно и изхранва една пета 
от световното население с 
по-малко от девет процен-
та от обработваемата зе-
мя, което вече представля-
ва изключителен принос за 
гарантиране на междуна-
родната продоволствена 

сигурност.
Китай предприема дей- 

ствия и прави усилия спо-
ред възможностите си, за 
да допринесе за глобал-
ната продоволствена си-
гурност. 

Например страната ви-
наги е била важен стра- 
тегически партньор на Орга-
низацията на ООН по пре-
храна и земеделие (ФАО) в 
рамките на сътрудничест-
во Юг-Юг. 

През последните годи- 

ни Китай е дарил 130 ми-
лиона долара на фонда 
за негови проекти в та-
зи рамка. 

Също така е изпратил 
голям брой техници и екс-
перти в страни от Азия, 
Африка, Латинска Амери-
ка и Карибите, тихооке-
анските островни страни 
и Франция, тъй като Ки-
тай стана развиващата се 
страна с най-значително 
финансиране, изпращай-
ки най-много експерти и 

т началото на юни до 
края на тази година  
китайското прави-
телство намали двой-
но данъка за покуп-
ка на автомобили с 

двигатели с работен обем до 2 
литра и по-малко и на цена до  
300 000 юана.

След обявяването на мярка-
та автомобилният пазар реаги-
ра позитивно и отприщи вълна 
от потенциални клиенти към ав-
тосалоните, а в данъчните служ-
би постъпват повече молби от 
собственици на такива превозни 
средства, които искат да се въз-
ползват от облекчението.

Целта на мярката е да стиму-
лира продажбите на автомобили 
и е част от пакета на правител-
ството за стабилизиране на ико-
номиката, пострадала от огра-
ниченията заради епидемията от 
COVID-19.

В него се призовава за усилия, 
включително намаляване на да-
нъците, които да насърчат по-
треблението. След обявяването на 
мярката за намаляване на данъка 
за автомобилите, на автосалоните 

в Гуандун, Хонконг и Макао оп-
ределено бе по-оживено. Някои 
посетители отидоха, за да се ин-
формират за новите правила, а 
други – за моделите, които се 
предлагат с отстъпка.

„Предлагаме 12 модела, всич-
ки отговарящи на условията за 
намаляване на данъка при покуп-
ка. Вече имаме и планове за про-
моции в съответствие с тази мяр-
ка“, казва Ли Ган, мениджър про-
дажби и участник в Шънджън-
ския автосалон.

Намаляването на данъка озна- 
чава, че ако един автомобил стру-
ва 300 000 юана (около 43 000 ев-
ро), отстъпката при него ще е до 
15 000 (около 2100 евро), което 
не е малка сума.

Според Лю Хунуей, мениджър 
продажби в автокъща в Шъдзя-
джуан, преди да влезе в сила но-
вата данъчна политика, е прода-
вал по 2 – 3 коли дневно, „а днес 
вече сключихме сделки за осем 
автомобила“.

Подобно на автокъщите, в да-
нъчните служби също има по-го-
лям поток от хора, идващи да ре-
гистрират превозните си средства. 

О

Намаляване на данъка  
на автомобилите  
раздвижи пазара

Осигурени са зърнените доставки 
за пазара, без да се разчита на външен внос          

изпълнявайки повечето 
проекти в Рамката за съ-
трудничество Юг-Юг на 
Организацията по прехра-
на и земеделие. 

След началото на епи-
демията от COVID-19 
Китай също предоставя 
спешна хранителна по-
мощ на редица страни, 
като същевременно се за-
стъпва за намаляване на 
загубите и разхищаване-
то на храна. 

В тази връзка страна-
та бе домакин на Между-
народната конференция за 
загубата и разхищаването 
на храни през 2021 г. Уан 
Уънбин също така призо-
ва другите държави да по-
емат повече международ-
на отговорност, като на-
малят ненужното разхи-
щение на храна, тъй като 
множество развиващи се 
страни все още се борят 
с недостиг, докато някои 
развити страни все още 
изхвърлят голямо коли-
чество годни хранителни 
продукти. 

Например около 30 до 
40 процента от храната се 
хаби в САЩ всяка година, 
като общо 103 милиона 
тона на стойност 161 ми-
лиарда долара само през 
2018 г., показват данни на 
Министерството на земе-
делието на САЩ.

Ако в Шъдзяджуан за първите 
четири месеца са регистрирали 
между 920 и 1200 транспортни 
средства ежемесечно, само в пър-
вия ден от влизането в сила на 
данъчното облекчение са приели 
300 молби.

„Преди 80 процента от данъ-
коплатците, идващи тук, бяха 
собственици на електромобили. 
Днес 80 процента са тези, които 
отговарят на условията за ново-
то данъчно облекчение“, обяснява 
Цуей Мин‘ю, служител в данъч-
ното управление на Шъдзяджуан.

След обявяването на новото об- 

лекчение на данъците Китайска-
та асоциация на производителите 
и търговците на леки автомоби-
ли преразгледа своята прогноза 
за вътрешните продажби, като я 
коригира на очаквани 21 милио- 
на автомобила за цялата 2022 г.,  
което е с 2 милиона повече от 
очакванията в средата на май. 

Анализаторите на индустри-
ята посочват, че прилагането на 
новата мярка и покачващите се 
продажби ще имат благоприят-
но въздействие върху икономи-
ческото възстановяване.
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тартирана през 
2000 г. от тога-
вашния гене-
рален секретар 
на ООН Кофи 
Анан, инициа-

тивата „Глобален договор“ 
се превърна в най-голяма-
та подобна за корпоративна 
устойчивост в света и към 
момента тя включва повече 
от 15 000 компании и 3000 
неправителствени организа-
ции от 162 държави.

Двудневната конферен-
ция миналата седмица, фо-
кусирана върху Китай, бе 
под мотото „Устойчив, при-
общаващ и справедлив пре-
ход към споделена визия 
за глобално развитие“. На 
нея лекторите представи-
ха своите виждания за това 
как китайските компании 
продължават да доприна-
сят за инициативата за гло-
бална устойчивост, въпреки 
че са изправени пред без-
прецедентни предизвикател-
ства. Оджиамбо подчерта 
„огромния напредък, който 
Китай непрекъснато пости-
га“, и припомни, че към мо-
мента страната е извадила 
успешно повече от 800 ми-
лиона души от крайна бед-
ност, допринасяйки с близо 
три четвърти за намалява- 

ърговията на Китай с Ру-
сия отбелязва по-бърз 
растеж през първите пет 
месеца на 2022 г. според 
изнесени преди дни дан-
ни на китайските мит-

ници. Според експертни прогнози 
търговията между Китай и Русия 
може да надхвърли 150 милиарда 
долара тази година. Митнически-
те данни показват, че двустранният 
стокообмен за периода януари-май 
е бил на стойност 65,81 милиарда 
долара, което е 28,9% ръст на го-
дишна база. Вносът на Китай от 
Русия през периода е нараснал с 
46,5% спрямо година по-рано, до-
като при износа има спад от 11,3%. 
Това се дължи на факта, че на фо-
на на ескалиращите санкции от 
страна на Запада Русия се опитва 

да измести фокуса в своята външ-
на търговия към Азия.

„Обръщането на изток“ на Ру-
сия е в ход от около десетилетие 
и се ускорява поради западните 
санкции, казва Ли Син, директор 
на Института за евразийски из-
следвания към Шанхайския уни-
верситет по политически науки 
и право. 

През последните години търго-
вията между Китай и Русия се раз-
ширява от внос на енергийни ре-
сурси и суровини към хранителни 
и селскостопански продукти като 
зърно, соя, пшеница и млечни про-
дукти. Данните показват, че вносът 
на минни продукти от Русия е дос-
тигнал 24,14 милиарда долара от 
януари до април, а този на месо е 
бил за 147,95 милиона долара.

нето на бедността в света. 
Китай, също така е най-бър-
зо развиващият се пазар на 
инициативата „Глобален до-
говор“ в Азиатско-тихооке-
анския регион, и нарастващ 
брой негови компании се 
ориентират към мерки и по-
литики за справяне с ре-
гионалните и глобални-
те предизвикателства, ка-
за Оджиамбо. 

Тъй като китайската 
икономика се ориентира 

за глобално развитие, която 
призовава международната 
общност да работи заедно за 
преодоляване на предизви-
кателствата и постигането 
на „по-силно, по-екологич-
но и по-здравословно гло-
бално развитие“.

Освен това посланикът 
каза, че китайските компа-
нии винаги са участвали ак-
тивно в международното съ-
трудничество. „Докато тър-
сят своето собствено разви-
тие, те също допринасят за 
местното устойчиво разви-
тие, като се интегрират в 
общностите и изпълняват 
своите социални отговор-
ности“, посочи Джан.

Постоянният координа-
тор на ООН в Китай Сид-
харт Чатерджи каза, че све-
тът е изправен пред „пре-
ломна точка в историята“, 
отбелязвайки, че страни-
те в момента се са изми-
нали само половината път 
за постигане на целите за 
устойчиво развитие. Панде-
мията от COVID-19, съче-
тана с изменението на кли-
мата, засилващите се нера-
венства, нарастващите кон-
фликти и рязко покачващи-
те се цени отдалечиха све-
та от постигането на тези 
цели, каза той.

Гао Джъкай, директор 
на Китайския институт за 
енергийна сигурност и за-
местник-председател на 
Центъра за Китай за гло-
бализацията, подчерта важ-
ността от изграждането 
на доверие за насърчава-
не на международното съ-
трудничество и партньор-
ство в днешния свят. „Без 
доверие всичките ни уси-
лия за постигане на цели-
те за устойчиво развитие  
вероятно ще бъдат напраз-
ни“, каза той.

ООН: Китайските компании са ключови  
за глобалната устойчивост

Руско-китайската 
търговия нарасна с 29% 

бедността, равенство меж-
ду половете, добро здраве и 
благосъстояние, качествено 
образование, достоен труд и 
икономически растеж, как-
то и действия на правител-
ството срещу климатични-
те промени и националните 
цели в тази насока.

Китай също така е дом 
на най-големия брой ком-
пании от „Форчън 500“ и 
повече от 44 милиона мал-
ки и средни предприятия 

с останалите страни“, ка-
за Оджиамбо, отбелязвай-
ки, че развитието на инфра-
структурата на Китай чрез 
инициативата „Един пояс, 
един път“.

Джан Джун, постоянен 
представител на Китай в 
ООН, друг основен лектор 
на конференцията, призо-
ва „Глобален договор“ и 
участващите в него ком-
пании да бъдат по-актив-
ни в китайската инициатива 

Китайските компании играят все по-голяма роля 
в колективните усилия на световната общност за 
постигане на устойчиво развитие, бе посочено на 
конференция в рамките на инициативата на ООН 
„Глобален договор“.
„Целите за устойчиво развитие не могат да бъдат 
постигнати без Китай и ангажирането на китайски 
компании“, каза Санда Оджиамбо, помощник 
генерален секретар и главен изпълнителен директор 
на „Глобален договор“, във встъпителната си реч на 
срещата, която е най-голямата подобна за устойчивото 
развитие, с участието на хиляди представители на 
ООН, правителства, бизнеса, гражданското общество, 
академичните среди и различни други сектори.

към нисковъглеродно раз-
витие, „ООН трябва да от-
ключи тази историческа 
възможност, за да подкре-
пи изравняването на тра-
екторията на развитие на 
Китай с целите за устой-
чиво развитие“, подчерта  
Оджиамбо.

Според Доклада на ООН 
за устойчиво развитие от 
2021 г. Китай се нарежда на 
57-о място в света по този 
индекс, който отчита пока-
затели като изкореняване на 

и според Оджиамбо стар-
тиралата от „Глобален до-
говор“ китайска стратегия 
има за цел да ангажира 
по-голям брой фирми към 
ускоряване на мерките за 
постигане целите за устой-
чиво развитие.

Инициативата също та-
ка ще подкрепи приорите-
тите за устойчиво развитие 
на Китай, отразени в 14-ия 
петгодишен план (2021–
2025). „Пътят за развитие 
на Китай е тясно свързан 

Търговията между Китай и Ру-
сия ще покаже относително голям 
ръст въпреки кризата в Украйна 
и продължаващата епидемия от 
COVID-19 тази година. Според Ли 
Син тя може да нарасне над 150 
милиарда долара.

През 2021 г. двустранната търго-
вия е била за рекордните 146,87 ми-
лиарда долара. Китай е най-големи-
ят търговски партньор на Русия в 
продължение на 12 последователни 

години и двете страни са си поста-
вили за цел да достигнат 200 ми-
лиарда долара търговия до 2024 г.

Китайското Външно минис-
терство неколкократно повтаря, 
че Пекин ще продължи да осъ-
ществява нормално търговско съ-
трудничество с Русия, като съще-
временно остава твърдо против ед-
ностранните санкции на Запада, за 
които твърди, че нямат междуна-
родноправни основания.
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– Г-жо Шишкова, неотдавна в ав-
торитетното международно състеза-
ние „Китайски езиков мост“, което 
се състоя във вТУ „св. св. Кирил и 
методий“,  трите ваши ученички от 
138. сУЗие получиха първа и вто-
ра награда, както и първа награда 
за талант. и в миналото ваши въз-
питаници са имали престижни на-
гради в този нелек конкурс. Бихте 
ли разказали за значението на „Ки-
тайски езиков мост“, изискванията 
за участие в него и ролята му за по-
пуляризирането на китайския език 
и култура в света?

– „Китайският езиков мост“ е уни-
кално по рода си състезание. Първо 
се прави подбор на равнище училище. 
Най-добрите трима участват в нацио-
налните квалификации. Победителят 
в националните квалификации зами-
нава да представлява страната си в 
Китай, където се състезава с над 100 
други участници. След няколко тура 
следват полуфиналът и финалът, кои-
то се излъчват по националната ки-
тайска телевизия CCTV. Българска-
та китаистика е изключително сил-
на. С моите възпитаници съм пече-
лила 2-ро и 1-во място в Европа; 3-то 
и 2-ро място в света. Но и колегите 
ми успяха да постигнат 3-то място в 
света със своите възпитаници, как-
то и при студентите Радина Янузова 
спечели второ място в света мина-
лата година. Това демонстрира наша-
та китаистична школа, която несъм-
нено е на челно място, и добрата ни 
методика, която успява да подготви 
кадри още от училищните скамейки.

Какво все пак дава това състеза-
ние на участниците? Първо, непосред-
ствено кариерно развитие, доколко-
то първо или второ място, още до-
като си 9. – 10. клас, е сигурен белег 
за бъдещите работодатели, че имат 
кандидат с изключителна сила на во-
лята, самодисциплина и работохоли-
зъм. Да не забравяме, че децата се 
представят пред пълна зала с кита-
исти, част от които са и работодате-
ли. Второ, най-добрите печелят обу-
чение в Китай. Трето, първият и вто-
рият от националните квалификации 
заминават за Китай и получават без-
платно незабравимо приключение с 

Яна Шишкова: “Китайски езиков мост” 
е уникално състезание

много обиколки на забележително-
сти, освен самото състезание. За нас 
учителите остава гордостта от добре 
свършената работа.

– Каква беше основната тема на 
тазгодишното издание на „Китайски 
езиков мост“?

– Темата на 15-ото състезание бе 
„Да летим високо на крилете на ки-
тайския език“. В речите си децата 
споделиха своите усещания за бъде-
щето с китайски език, за трудностите 
и вълненията, за надеждите и стре-
межите си. Талантите на всички по-
казаха, че всичките дванадесет ле-
тят нависоко и са си заложили ам-
бициозни цели.

– Как се подготвяха състезате-
лите на 138. сУЗие „васил Злата-
ров“, колко участници имаше в със-
тезанието и сериозна ли беше конку-
ренцията за първите места?

– За нас в 138. СУЗИЕ бе от осо-
бено значение този успех. Аз дълги 
години преподавах в 18-о СУ, след 
което няколко години в Софийския 
университет и чак тогава, след много 
разговори, открих в лицето на Магда-
лена Кръстева, тогавашния директор 
на 138-о училище, гръб, който да се 
пребори за създаването на втора па-
ралелка в София. Трябва да разби-
рате, че източните езици са все още 

нещо екзотично и недоразбрано от 
МОН. Борбата само да започнеш та-
кава паралелка е многогодишна, дори 
два пъти ни бе провален приемът. В 
началото събирахме деца, които ня-
маха желание да изучават китайски 
език и бяха отпаднали от всички дру-
ги класирания. Беше изключително 
сложно да ги мотивираме да повяр-
ват в себе си и дори да се вдъхновят 
да учат най-трудния език на света.  
Нашият сегашен директор г-н Иван 
Стоянов прие за своя мисия да до-
развие рамо до рамо с нас паралел-
ката. Едва от няколко години роди-
телите започнаха да четат повече и 
да избират според учителите и дей-
ностите. И чак сега, след десет годи-
ни огромен труд за мен и моя екип 
в лицето на г-жа Лъчезара Пръвче-
ва, г-ца Дарина Кралева и китайска-
та ни учителка г-ца Ли Мънся, ние 
успяхме да получим идеалните усло-
вия за победа. А те включват нали-
чието на три фактора – мотивирани 
деца, амбициозни учители и подкре-
пящи родители. Заедно с гъвкаво и 
грижовно ръководство. И така, след 
десет години огромен труд по разви-
тието на паралелката, ние отново сме 
на върха. Следва да имате предвид, 
че и от русенското СУ „Васил Лев-
ски“, където от години работи един 

изключителен китаист – г-жа Рени 
Христова, с нейния екип, и от 18-
о СУ, което е първото в страната с 
преподаване на китайски език, и от 
ЧСУ “Евлоги и Христо Георгиеви” с 
директор г-жа Олга Ялъмова, както 
и от старозагорското училище СУ 
„Максим Горки“ – всички отдадени 
колеги, заедно с талантливите деца 
биха могли да имат първото място. 
Има нещо в българския дух. Кога-
то работим – умеем да го правим с 
размах. Всички участници и техните 
учители имат най-дълбокото ни ува-
жение и възхищение. В крайна смет-
ка – състезанието е един ден в годи-
ната, но ние на първо място сме ко-
леги и другари, които заедно се тру-
дим на пазара на труда, и затова се 
радваме на успеха на всяко едно де-
те. Още повече че цялата страна по-
мага в подготовката на първенеца, 
който представя в Китай всички нас. 

– До края на годината в Китай ще 
се състои и финалът на „Китайски 
езиков мост“, в който българските 
призьорки ще мерят сили с участни-
ци от други страни. Как те с ваша 
помощ ще се подготвят за новото го-
лямо изпитание? 

– Световното състезание е много 
различно от националното, тъй като 
продължава няколко седмици и е в 
няколко тура. Отборът се състои от 
първия – Кристина Иванова, и втория 
– Моника Пежгорска, заедно с учи-
тел. Първият представлява страната, 
но вторият също участва в някои съ-
бития. Всичко е много динамично и 
на място се поставят редица задачи, 
които понякога трябва да се подгот-
вят нощем. Ако всичко е наред и от-
борът ни замине за Китай, ще го съ-
провожда г-жа Пръвчева, която лич-
но на най-първото състезание за уче-
ници спечели трето място в света.

– Преподаването на китайски език 
и култура са ваша професионална 
съдба. Как и защо избрахте тази труд-
на, отговорна и важна за българско-
то образование професия? изпитва-
те ли удовлетворение от работа си? 

– Аз съм израснала през 90-те го-
дини, когато преживях такава бед-
ност и глад, че реших за себе си, че 
никога повече няма да се оставя на 

октор Яна Шишкова е 
дългогодишен преподавател по 
китайски език и култура, преводач 
и автор на блога „Всичко за Китай“, 
автор на Фейсбук страницата 
„Любители на Китай“. Преподава 

в училища и университети, от десет години 
насам е старши учител по китайски език в 
138. СУЗИЕ „Проф. Васил Златарски“. През 
годините с възпитаниците си е постигала 
2-ро и 1-во място в Европа, 3-то и 2-ро място 
в света на международното състезание 
„Китайски езиков мост“. Тази година нейните 
ученици спечелиха 1-во и 2-ро място, както 
и 1-во място за талант в националните 
квалификации и ще представляват България 
в Китай. За педагогическата си дейност през 
2004 г. тя получава Награда за особен принос 
между българо-китайските отношения, 
връчена от посланика на КНР; през 2021 
г. е отличена и като Будител на община 
Слатина. Най-голямо признание получава за 
специалната си методика на преподаване, 
която обхваща китайска история, митология, 
изкуства, култура, литература и др., за която 
писа през март 2022 г. официозът  
„Жънмин жъбао“.

Д
Яна Шишкова (първата вдясно) 

заедно с призьорките в конкурса

Специалната 
методика на Яна 
Шишкова включва  
и китайска история, 
митология, изкуства,  
литература и др.
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течението на съдбата и ще си потър-
ся професия, с която да работя до 
самия край, стига да ми е останала 
физическа и ментална кондиция. Ня-
кога завърших оперно пеене, но ви-
дях какво се случи с блестящите ни 
оперни певци от звездното поколение, 
които бяха насила пенсионирани на 
по 50 години. Тогава реших да се от-
кажа от такава кариера и да се от-
дам на най-странното, най-трудното, 
най-уникалното, което можех да от-
крия в предлаганите специалности. 
Това бе китайският език. След като 
успешно бях приета, не съжалих нито 
ден за своя избор. Днес мога да ка-
жа, че за нищо не бих заменила це-
лия опит в годините, защото той ме 
е изградил като човек, който може 
да бъде полезен за обществото и себе 
си. А в крайна сметка – нали всички 
ние би следвало да се стремим към 
такава полезност?

– в едно от вашите интервюта 
подчертавате, че китайският език ви 
е дал всичко. Какво по-конкретно?

– Този въпрос е свързан с пред-
ния, доколкото самото владеене на 
китайски език работи за човека в 
най-различни направления. Самото 
му учене предполага развиване на 
образно мислене, опознаване на на-
пълно различен подход и светоглед, 
самодисциплина и упоритост, после-
дователност и амбиция. 

– а какво ви е отношението към 
огромното и значимо философско и 
литературно наследство на Китай?

препоръчали, така че българският и 
китайският народ да се опознават и 
да си сътрудничат все по-добре във 
взаимен интерес?

– Днес вече съществуват редица 
медии, които дават достоверна инфор-
мация на търсещия. Най-първата та-
кава бе моят блог „Всичко за Китай“. 
По-късно започнахме да имаме дос-
тъп до сайта на Радио Китай за чуж-
бина на български език. Сега вече, 
благодарение на вашия труд, имаме 
вестника „Китай днес“. Допълнител-
но информация за най-различни съ-
бития, курирани от Китайското по-
солство, Китайския културен инсти-
тут, Институт Конфуций в София и 
във Велико Търново, може да се про-
чете във фейсбук групата „Любите-
ли на Китай“. Отделно в по-широк 
мащаб се превежда и китайска ли-
тература. Съвсем наскоро например 
излезе един много интересен детски 
роман – „Младост“ на Цин Уъндзюн, 
върху който имах честта да работя, 
заедно с Лъчезара Пръвчева и пре-
красната Уан Ин. Опознаването идва 
на първо място чрез културния об-
мен. Затова е редно не само ние да 
четем и гледаме материали за Ки-
тай, но и да имаме държавна страте-
гия за представяне на България в Ки-
тай. Надявам се да доживея да видя 
ангажирани държавници в тази об-
ласт и активно да участвам в офор-
мянето на облика на нашата роди-
на в Поднебесната.

Любомир михайЛов

– Професионално и предизвиква-
що огромно любопитство и научни 
търсения, доколкото работата ми в 
Софийския университет ми позволи 
при създаването на китайската пара-
лелка в 138. СУЗИЕ преди десет го-
дини да създам нов тип учебна про-
грама. Тази програма днес включ-
ва, освен езика, единадесет други 
китаистични дисциплини – геогра-
фия и административно делене, ми-
тология, история, икономика, биз-
нес китайски, три различни литера-
тура, култура, бит и приложни изку-
ства, курс по визуални изкуства. Фи-
лософията се разглежда задълбочено 

и обособено, като се представят де-
сетте основни философски направ-
ления на Древен Китай. Именно те-
зи уроци развиват в най-пълна сте-
пен критичното мислене и възпита-
ват бъдещите политици, дипломати, 
икономисти и високи професионали-
сти на България.

– има ли в България достатъчно 
информация за съвременния облик и 
постиженията на Китай, с който на-
шата страна има традиционни прия- 
телски отношения? Няма спор, че 
сътрудничеството с голямата азиат-
ска държава е много взаимноизгод-
но и за двете страни. Какво бихте 

Трите призьорки  
приемат поздравления

Т

Победителките в конкурса  
„Китайски езиков мост“ за ученици 

в оспорваното състезание, в 
което взеха участие и сред-
ношколки от другите бъл-
гарски училища, в които се 
преподава китайски език и 
култура. 

Христина Иванова от 9В, 
победителка в конкурса 

Посреща своята победа като 
сбъдната мечта, за която се 
е състезавала с най-хубавите 

ри ученички от 
138. СУЗИЕ „Ва- 
сил Златарски“ 
спечелиха в Бъл- 
гария първо и 
второ място в 

уникалния и авторитетен 
международен конкурс 
„Китайски езиков пост“ за 
ученици тази година, кой-
то се състоя в ВТУ „Св. св. 
Кирил и Методий“. Хрис-
тина Иванова спечели пър-
во място, Моника Пежгор-
ска – второ място, а Елео-
нора Обретенова – първо 
място за талант. Победи-
телят в националните ква-
лификации ще замине за 
Китай, за да представлява 
страната ни в оспорвано 
състезание с над 100 дру-
ги участници от цял свят. 
Това е голяма победа не 
само за трите способни и 
амбициозни призьорки, но 
и за техните висококвали-
фицирани учителки и тях-
ната правилна методика на 
обучение, благодарение на 
която те се оформят като 
специалисти по китайски 
език и култура, които ще 
са много полезни за раз-
витието на традиционно-
то приятелство и сътруд-
ничество между България 
и Китай. 

След победата в бъл-
гарския „Китайски езиков 
пост“ за ученици призьор-
ките споделиха емоции и 
мисли за тяхното участие 

чувства, които някога е има-
ла, и се радва, че няколко ду-
ши са дошли при нея след ху-
бавата новина и са й казали, 
че тя ги е вдъхновила да се 
явят  следващата година на 
състезанието. „Цялата обич 
и подкрепа от приятелите, 
семейството и учителите 

ми погнаха да победя“, каз-
ва Христина. „Аз съм без-
крайно благодарна на г-жа 
Шишкова, г-жа Пръвчева и 
г-ца Ли“, подчертава Христи-
на и обещава да даде всичко 
от себе си, за да се подгот-
ви добре за финала на кон-
курса в Китай.

Моника Пежгорска, 11В,  
е на второ място  

в конкурса
Тя участва в конкурса за тре-
ти път и затова сега посреща 
призовото си място с много 
вълнение и радост. В подго-
товката си е прекарала ча-
сове и с помощта на г-жа 
Шишкова, г-жа Пръвчева и 
г-ца Ли всеки ден, като се 

е мотивирала все повече и 
повече. „Отборът ни бе като 
едно голямо семейство. Г-жа 
Шишкова беше като наша 
майка, която не ни остави за 
миг, дори в трудни дни; г-жа 
Пръвчева – като прекрасна-
та леля, която винаги може 
да ни каже какво трябва да 
направим, да ни накара да 
се усмихнем и да ни успо-
кои; г-ца Ли ни подкрепя-
ше като кака… Не бих могла 
да си представя всичко това, 

което ни се случи и ще ни се 
случва, ако ги нямаше наши-
те учители.“ Моника ще се 
готви усилено за продълже-
нието на конкурса. Тя спо-
деля, че бъдещето й винаги 
ще бъде свързано с Китай.

Моника ПЕЖГОРСКа

Христина ИВаНОВа 

Елеонора ОБРЕТЕНОВа

Елеонора Обретенова, 9В,  
взе първо място  

за талант
Тя посреща наградата 

с вълнение и радост, че е 
успяла да оправдае дове-
рието и да възнагради уси-
лията на преподаватели-
те си – г-жа Яна Шишко-
ва, г-ца Ли Мънся и г-жа 
Лъчезара Пръвчева. „Бла-
годарна съм за огромната 
подкрепа от всички – учи-
телите, ръководството на 
138. СУЗИЕ „Проф. Васил 
Златарски“, съучениците 
и родителите ми. Висока-
та оценка, която получих, 
мотивира догодина отно-
во да участвам в конкур-
са и да се боря за правото 
да представя България на 
финалите в Китай!“ 

Елеонора също свързва 
бъдещето си с китайския 
език и култура. „Мечтая 
някой ден да имам въз-
можността да уча в Ки-
тай, да се докосна отбли-
зо до китайската култу-
ра и усетя атмосферата на 
живота в Китай, да по-
пия от начина им на ми-
слене, за да стана по-до-
бър и по-пълноценен чо-
век. Надявам се след вре-
ме да стана учител по ки-
тайски език и култура, ка-
то г-жа Шишкова, и да 
предам знанията си на бъ-
дещите китаисти в Бълга-
рия!“, споделя Елеонора.
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края на 2021 г.  
кумулативният 
инсталиран ка-
пацитет за въз-
обновяема енер-
гия в Китай дос-

тигна 1060 гигавата, което 
представлява 44,8 процен-
та от общия инсталиран ка-
пацитет за производство на 
електроенергия в страната, 
съобщи Държавната енер-
гийна администрация на 
КНР, цитирана от Синхуа.

През 2021 г. Китай е ге-
нерирал 2,49 трилиона ки-
ловатчаса електроенергия 
от възобновяеми източни-
ци, което е около 30 про-
цента от общото потреб-
ление на електроенергия в 
страната.

Според последното про-
учване, проведено от China 
Energy Media Group, през 
2021 г. новите производ-
ствени мощности, базира-
ни на възобновяеми енер-
гийни източници, предста-
вляват 76,1 процента от об-
щия нов инсталиран капа-
цитет на страната.

Според Международна-
та агенция за възобновяе-
ма енергия през 2012 г. Ки-
тай е изоставал от Съеди-
нените щати по производ-
ството на електроенергия 
от възобновяеми енергийни 

В

Възобновяемата енергия движи 
зеленото развитие в Китай

итайски институт разработи модел 
на глобална климатична система 
FGOALS-g3 и създаде огромен на-
бор от данни за симулация със 110 
сегмента според Китайската акаде-
мия на науките (CAS).

Всеки сегмент от набора от данни обхваща 
симулации на океани, атмосфера, морски лед и 
земна повърхност в периода от 1850 до 2099 г.

Системата може да улови реакцията на тем-
пературата на въздуха и валежите на земя-
та спрямо външни въздействия и вътрешни-
те вариации могат да бъдат количествено оп-
ределени, се посочва в статията, публикувана 
в списанието Advances in Atmospheric Sciences.

Наборът от данни може точно да предста-
вя наблюдаваната температура през години-
те, валежи и екстремни климатични събития 
и да се използва допълнително за прогнози-
ране на климата и изследвания на изменение-
то на климата.

Моделът FGOALS-g3 и наборът от данни за 
симулация са разработени от Института по ат-
мосферна физика на CAS и са вече достъпни 
в Science Data Bank.

К

Учени разработиха 
огромна база данни 

за глобалната  
климатична система

източници. Оттогава ки-
тайското правителство все 
повече засилва политиче-
ската, икономическата и 
техническата подкрепа, за 
да стимулира развитието и 
прилагането на възобновя-
ема енергия, изтъква в до-
кладите си агенцията.

По време на 12-ата пе-
тилетка (2011 – 2015) бе 
решено страната да уско-
ри развитието на вятърна-
та и слънчевата енергия, 

роектът за магис-
трала с нулеви въ-
глеродни емисии в 
пустинята Такла-
макан беше на- 
скоро завършен и 

се очаква да бъде пуснат в екс-
плоатация, съобщи People‘s  
Daily Online. 

В екологичната зона на 
защитения пояс са разпреде-
лени 86 новопостроени фо-
товолтаични станции. Расти-
телността покрай магистра-
лата се сбогува с дизеловото 
електричество, а магистра-
лата в пустинята се превър-
на в първата в Китай магис-
трала с нулеви въглеродни 
емисии. Тя е част от „Про-
ект Тарим“, чиято обща ин-
сталирана мощност на фото-
волтаичните станции дости-
га 3540 киловата, а годишно-
то производство на енергия 
е 3,62 милиона kWh. 

Този обем може да задо- 

П

Първата пустинна 
магистрала с нулев въглерод 
в пустинята Такламакан

воли всекидневните нужди 
от напояване на 436 км еко-
логично защитени гори. Из-
числено е, че защитните гори 
могат да абсорбират около 20 
000 тона въглероден диоксид 
годишно, а отрицателната 

въглеродна част може да неу-
трализира въглеродните еми-
сии на превозните средства, 
позволявайки на „Проект Та-
рим“ да се бори с опустиня-
ването и да построи пътища 
в пустинята.

През последното десетилетие Китай постигна 
значителен напредък в областта на възобновяемата 
енергия - от изоставане от други страни до запазване 
на лидерството си в света. Китайската възобновяема 
енергия допринася за зеленото развитие на страната 
и има голям принос за глобалната борба срещу 
изменението на климата, отбелязва в коментар на тази 
тема агенция Синхуа.

биоенергетиката и други-
те възобновяеми енергийни 
източници. Приетият през 
2013 г. план даде мощен тла-
сък на развитието на доби-
ва на възобновяемата енер-
гия в Китай. Според China 
Energy Media Group меж-
ду 2012 и 2021 г. Общата 

инсталирана мощност на 
вятърни и фотоволтаични 
централи в страната на-
раства съответно с 20,48% 
годишно и 64,85 процента. 
През 2021 г. количеството 
електроенергия, произведе-
на с помощта на възобно-
вяеми енергийни източни-
ци в Китай, е три пъти по-
вече в сравнение с добита-
та в САЩ по този начин 
електроенергия.

В Китай беше засилена 

и подкрепата за науката и 
технологиите в тази област, 
така че да се подпомогне 
максимално дългосрочно-
то здравословно развитие 
на възобновяемата енергия.

Както е отбелязано в Бя- 
лата книга „Енергийното 
развитие на Китай в нова- 

та ера“, публикувана от 
пресцентъра на Държав-
ния съвет на Китай през 
декември 2020 г., страна-
та дава приоритет на раз-
витието на неизкопаеми 
енергийни източници и се 
стреми да замени изкопае- 
мите енергийни източни-
ци с възобновяеми. В Бяла-
та книга също така се по-
сочва, че страната плани-
ра да създаде редица лабо-
ратории и изследователски 

центрове в области като 
ефективното използване 
на възобновяеми енергий-
ни източници, съхранение 
на енергия и разпределение  
на мощностите.

По-рано тази година 
Държавната администра-
ция по енергийните въпро-
си и Министерството на 
науката и технологиите на 
КНР публикуваха съвмест-
но 14-ия петгодишен план 
за енергийни науки и тех-
нологични иновации (2021 
– 2025), който разработва 
пътна карта за постигане 
на ключови технологични 
пробиви в областта на мо-
дерните възобновяеми енер-
гийни източници.

Документът се позовава 
на необходимостта от фоку-
сиране върху изследвания-
та и разработването на мо-
дерни технологии за произ-
водство на електроенергия 
от възобновяеми енергийни 
източници и тяхното инте-
грирано използване.

Като най-големият све-
товен пазар за възобновяе-
ма енергия и най-големия 
производител на оборудва-
не за производство на енер-
гия от възобновяеми източ-
ници, Китай активно на-
сърчава зелената и ниско-
въглеродната трансформа-
ция на глобалната енергия 
и осъществява широко съ-
трудничество в областта на 
възобновяемата енергия, за 
да отговори за глобалното 
изменение на климата, ка-
то работи заедно с други 
държави по редица подхо-
дящи проекти през сегаш-
ното десетилетие.
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По обед на 4 май 13 членове на научната 
експедиция, която изпълнява „Мисия на върха“ – 
всеобхватна научна експедиция в изключително 
високата зона на връх Еверест, успяха да се 
качат на върха. За първи път китайска научна 
експедиция в планината се провежда на над  
8000 м надморско равнище, което е голямо 
събитие в историята на научните изследвания  
в страната на Цинхай-Тибетското плато.

С
ъщия ден в 3 ча-
са екипът започ-
на да се изкачва 
към върха от ла-
гера на 8300 м.  
Те изградиха най- 

високата автоматична мете-
орологична станция и изме-
риха дебелината на леда на 
връх Еверест от 8848,86 м  
с прецизен радар.

Като най-уникалната 
геоложка, географска, 
ресурсна и екологична 

единица на земята, 
Цинхай-Тибетското плато  
се смята за „естествена ла-
боратория“ от научната 
общност, а връх Еверест е 
нешлифованият диамант в 
нея, който трябва да се про-
учи научно.

Настоящата експедиция 
се извършва с най-челни-
те технологии и оборудва-
ния и най-много участници 
изследователи от най-раз-
лични сектори от 2017 г. 
насам. Яо Тандун, учен от 
Китайската академия на 
науките и капитан на еки-
па, каза: „Тази всеобхватна 
научна експедиция на връх 
Еверест е подвиг на чове-
чеството“.

Гигантската планина с 
пирамидална форма про-
низва небето и времето там 
се променя много бързо. 
Тъй като няма метеороло-
гични станции на по-висо-
ката надморска височина, 
времето на върха може да 
се прогнозира само въз ос-
нова на данните от мони-
тор и дистанционно наблю-
дение под 5000 м.

Една от задачите на 
настоящата експедиция 
е изграждане на още 5 

метеорологични станции 
на върха, 

които ще оформят система-
та за метеорологично на-
блюдение на Еверест, за-
едно с построените 3 стан-
ции през миналата година.

По думите на Джао Хуа-
бяо, изследовател от Инсти-
тута за проучване на Цин-
хай-Тибетското плато към 
Китайската академия на на-
уките, станцията на 8830 м 
височина е последната част 
от пъзела.

В 3 ч. на 4 май 7 чле-
нове от екипа, натоварени 
с инструменти и части, се 
отправиха към върха. След 
8-часово изкачване те прис-
тигнаха на определената ви-
сочина от 8830 м. За да се 
изпълни задачата, още през 

„Мисия на върха“ – всеобхватна научна 
експедиция на Еверест

персонализирана за из-
ключително големи висо-
чини, беше здраво фикси-
рана върху голата скалиста 
планина.

С това височината  
на метеорологичната 

станция, инсталирана от 
китайските учени, 

надвиши онази, създадена 
от Съединените щати и Ве-
ликобритания на 8430 м по 
южния склон на Еверест 
през 2019 г., и се превър-
на в най-високата станция 
в света.

„Северният склон на 
Еверест се страхува от вя-
тър, а южния – от сняг.“, 
Цъжън Санджу, професи-
онален алпинист, който е 
изкачвал Еверест два пъти, 
каза, че на височина меж-
ду 7500 и 7900 м има силно 
въздушно течение и алпи-
нистите, които се сблъск-
ват със силни ветрове там, 
е задължително да се от-
теглят, иначе животът им 
ще бъде в опасност.

„Колко голяма е скоро- 
стта на вятъра там, засе-
га няма измерени данни“,  
казва Джао Хуабяо. Ме-
теорологичната станция 
на височина от 7790 м  
за пръв път е измерила 
най-голямата скорост от  

данни от първа ръка за из-
следване на ледниковите 
промени на Еверест.

Групата за изследване на 
ледници и замърсители, на-
чело с Кан Шъчан, ще на-
прави едномесечно научно 
наблюдение в района от го-
лемия лагер до зоната на 
ледника Дунжунбу, която 
вече е на високо надмор-
ско равнище. Те ще извър-
шат редица научни проуч-
вания като мониторинг на 
замърсители, промените на 
ледника и ледените езера, и 
потоците на парникови га-
зове в езерата.

Ледниците са годишни-
те пръстени на земята, кои-
то записват мистериите на 
времето. Те не само съх-
раняват информацията за 
естествените промени на 
климата и природата, но и 
за въздействието на човеш-
ките дейности върху кли-
мата и околната среда. То-
ва играе изключително ва-
жна роля в проучването на 
глобалните климатични из-
менения.

„Еверест е покривът на 
света. Чрез проучването на 
ледниковите промени и ат-
мосферните замърсители 
можем да разберем въз-
действието от човешките 
дейности в рамките на це-
лия свят върху района на 
Еверест“, каза Кан Шъчан. 
Изследването на промени-
те на ледниците има за цел 
изясняване въздействието 
на затоплянето на клима-
та върху света, което е от 
полза за справяне и упра-
вление на глобалните кли-
матични изменения.

На настоящата  
научна експедиция за 

пръв път се наблюдава 
концентрацията на 

въглероден диоксид в 
атмосферата на Еверест. 

Като се комбинират модели 
на атмосферната инверсия 
и дистанционното наблю-
дение, се обсъжда текущо-
то състояние на въглерод-
ните поглътители на Цин-
хай-Тибетското плато.

Академик Пяо Шълун 
заяви, че се надява новите 

технологии, методи и 
данни да играят важна 

роля в изграждането 
на добрата екосреда на 
платото и това отговаря 

и на националната 
стратегическа цел.

„Великолепният Еверест 
е пълен с научни мисте-
рии, които ни чакат да ги 
разгадаем“, каза Джу Тон, 
учен от Китайската акаде-
мия на науките и декан на 
Факултета по екологични 
науки и инженерство към 
Пекинския университет. 
Преди 21 години за пръв 
път той стъпва в подножи-
ето на Еверест.

21 години по-късно той 
пак е тук. Установява се в 
базовия лагер на 5200 м ви-
сочина и всеки ден трени-
ра към районите с по-ви-
сока надморска височина. 
Мисията на академика и 
неговия екип е да разбере 
как човечеството се адап-
тира към екстремните сре-
ди. Неговото изследване 
поставя фокус върху чо-
вешките дейности в райо-
на на Еверест и се надява 
да допринесе за човешко-
то здраве.

За да се получат  
повече данни, общо  

50 доброволци са 
участвали в проучването на 

академик Джу Тон. 
Неговият екип ще следи 
техните дейности на висо-
чините от 5200, 5800, 6350 и 
8848 м, за да изследва вли-
янието на разредения въз-
дух върху човешкото пове-
дение и здраве.

Както прогнозира Джу 
Тон, в крайна сметка може 
да има много интересни ре-
зултати, да е възможно да се 
обобщят модели от голям 
брой явления и след това да 
се осигурят превантивни и 
защитни мерки за здравето 
на хората, живеещи в райо-
ни с голяма надморска ви-
сочина или посещаващи ги 
за кратък период.

38 м/сек, т.е. над ниво 12. 
Получаването на реалните 
данни осигурява провеж-
дането на научните проуч-
вания и планинските дей-
ности.

На 4 май Кан Шъчан, 
изследовател от Института 
за проучване на екосреда-
та в Северозападен Китай 
към Китайската академия 
на науките, отпътува за ла-
гера Дунжонбу на 6350 м.  
Неговата мисия е да използ-
ва усъвършенстваните ин-
струменти за изследване 
на микроскопичния свят 
на ледника на Еверест.

От първия път, когато 
застава в подножието на 
Еверест на 28-годишна въз-
раст, до тази година той за 
11-и път стъпва на върха, за 
да го изследва. Колко метра 
се е отдръпнал ледникът? 
Колко се е разширило ле-
деното езеро? Какви са ма-
териалите в ледената сърце-
вина? Той иска да намери 
отговори на тези въпроси.

Кан Шъчан и неговият 
екип бяха наречени хора, 
които правят „физически 

преглед“ на ледника. 
Те използват 3D лазерно 
сканиране за по-микроско-
пичното научно наблюде-
ние, за да се предоставят 

миналата година те бяха 
обучени за монтаж и пус-
кане в експлоатация на ме-
теорологична станция.

Те фиксираха скоби, 
инсталираха анемометри, 
камери за температура и 
влажност, барометри и мо-
дули за предаване на дан-
ни. След около час тази 
метеорологична станция, 
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здраве

С
подправките ние 
се опитваме да 
направим ястия-
та по-вкусни, но 
замисляли ли сте 
се коя е най-скъ-

пата подправка в света и за-
що е такава драгоценност?

Преди да достигне до 
магазините, шафранът пре-
минава дълъг и трудоемък 
процес на обработка. Той 
се получава от цветовете 
на шафрановия минзухар 
и по-точно от трите бли-
залца на цвета му (близал-
цето играе женската роля 
при възпроизводството на 
растението). За да се полу-
чи един килограм от под-
правката, е необходимо да 
се съберат около 300 000 
цвята. Ето защо цената му 
е възможно да достигне до 
1000 щатски долара за ки-
лограм. Цветовете на расте-
нието, което е познато като 
шафранов минзухар, цъф-
тящ през есента, са много 
красиви, но именно тичин-
ките им придават на полу-
чената от тях подправка пи-
кантен и леко горчив вкус.

Шафранът в 
кулинарията

Европейските готвачи 
използват шафрана като 

ароматизатор и оцветител 
за сладкарските изделия, 
при приготвянето на ястия 
от ориз, в някои напитки, 
сладкиши, кремове, мусове.

Шафранът не обича да 
се комбинира с други под-
правки и винаги надделява. 
Затова, ако сте решили да 
го използвате, трябва да сте 
внимателни с дозите. До-
бавен в ястието, шафранът 
му придава приятен златист 
цвят и аромат. В горещите 
блюда шафранът се добавя 
5 минути преди края на го-
твенето, а в тестото – при 
замесването.

Шафранът като 
лекарство

Записи за лечебните 
свойства на шафрана са 
открити в древните книги 
на шумерите, в египетските 
и китайските медицински 
текстове. А богатите рим-
ляни ароматизирали с него 
обществените зали и бани-
те, защото вярвали, че при-
тежава свойствата на про-
тивоотрова.

В тибетската медици-
на шафранът е известен 
като „цвете, което разкра-
сява жените“. В тибетска-
та медицина шафранът се 
използва за лечението на 

гинекологични заболява-
ния като липса на мен-
струация. Това негово свой-
ство се дължи на факта, че 
има свойството да подхран-
ва кръвта. Освен това сти-
мулира кръвообращението, 
което е много важен фактор 
за женската красота и здра-
ве. Но бременните трябва 
да са внимателни с него, за-
щото е възможно да предиз-
вика аборт.

Тибетският шафранов 
минзухар расте на висока 
надморска височина, кое-
то го прави още по-ценен, 
защото се отглежда в еко-
логично чист район.

Лекарите по тибетска 
медицина изписват тази 
билки за стимулиране на 
храносмилането, облекчава-
не на коликите и стомаш-
ния дискомфорт и намаля-
ване на газовете.

Според предварителните 
проучвания тичинките на 
тибетския шафранов мин-
зухар могат да помогнат в 
борбата с рака. Едно из-
следване на учените вър-
ху женски плъхове показа-
ло, че билката забавя рас-
тежа на туморите и удъл-
жава живота им. По-къс-
но изследване на Универ-
ситета Индиана стига до 

Шафранът – 
най-скъпата подправка в света

На Изток шафранът е известен от хилядолетия не само като подправка, но и като 
лекарство. Записки за него са открити в древните медицински трудове. Съществува и 
версия, че той е най-древната използвана подправка в света.

раката могат да ви от-
ведат до най-далечната 
точка на света или до 
най-високия връх. Но 
те могат и да са причи-
на за притеснение и не-

удобство всеки път, когато трябва 
да се събуете.

Причини за лошата  
миризма на краката

Сред основните причини за ло-
шата миризма на краката са поте-
нето, влагата и микроорганизми-
те като бактерии, гъбички и др. 
Най-често от този проблем страдат 
тийнейджърите, бременните, хора-
та, които са на крак през по-голя-
мата част от деня, както и подло-
жените на стрес или онези, които 
не поддържат добра хигиена. Някои 
заболявания и медикаменти също 
могат да са сред причинителите.

Домашни лекове срещу лошата 
миризма на краката

За да се справите с потенето на 
краката и бактериите, опитайте ня-
кой от тези домашни лекове:

1. Английска сол
Магнезиевият сулфат, или ан-

глийската сол, е известен със свой-
ството си да изсушава. Той може 
да се използва за премахването на 
излишната влага от краката, която 
в комбинация с топлината е при-
чина за развитието на бактериите. 

К
Домашни лекове срещу лошата миризма на краката

Добавете чаша английска сол в ле-
ген с топла вода и киснете крака-
та в продължение на 20 минути. 
Повтаряйте 1 – 2 пъти седмично.

2. Оцет
Оцетът има антимикробни свой-

ства и предпазва кожата от бакте-
риите. Смесете оцет и вода в съ-
отношение 1:2 и добавете към ле-
ген с топла вода. Киснете краката 
около 20 минути. Повтаряйте вед-
нъж седмично. Ако имате поряз-
вания, отворени рани или пукна-
тини, избягвайте този лек.

3. Черен чай
Танините в чая стягат кожата, 

убиват бактериите и намаляват из-
потяването. Варете 3 – 4 пакетче-
та черен чай в продължение на 5 – 
10 минути. Извадете ги и разредете 
със студена вода. Киснете краката 
около 30 минути всеки ден в про-
дължение на една седмица.

4. Сода бикарбонат
Нарушенията в алкалнокисе-

линния баланс (pH) на краката мо-
же да доведе до свръхрастеж на 
бактериите. Содата бикарбонат е 

извода, че тибетският шаф-
ран е ефективен не само 
при лечението на някои ви-
дове рак, но и значително 
намалява вероятността от 
вродени дефекти при бебе-
тата, ако се дава на бремен-
ни жени вместо трансрети-
ноевата киселина, която се 
използва за лечението на 
някои видове рак.

Изследвания върху хо-
ра показват, че тибетски-
ят шафран е мощен антио-
ксидант, което означава, че 
защитава тъканите от сво-
бодните радикали.

Японските учени са стиг-
нали до извода, че благода-
рение на съдържащите се в 
тибетския шафран кроцетин 
и кроцин, той е в състояние 
да се използва в лечението 

на заболявания, свързани 
с увреждането на паметта.

Твърди се, че шафранът 
подсилва имунната систе-
ма и затова се препоръч-
ва срещу умора, сънливост 
и проблеми с нервите. Ос-
вен това съдържанието на 
кроцин в него стимулира 
черния дроб и той отде-
ля по-голямо количество 
жлъчна течност.

Шафранът е ефективен 
и при остра кашлица, за-
щото притежава силно от-
храчващо действие.

Специалистите препо-
ръчват шафранът да се упо-
требява при депресии, ане-
мии, нарушения функци-
ята на далака, при импо-
тентност, безплодие и мно-
го други заболявания.

добър помощник за възстановява-
нето му. Добавете 1 с. л. сода към 
1 литър вода и киснете краката в 
продължение на 15 минути. Пов-
таряйте 2 – 3 пъти седмично.

5. Дафинов лист
Дафиновият лист има мощно 

противовъзпалително и антибакте-
риално действие и подобрява със-
тоянието на кожата. Залейте 30 су-
хи дафинови листа с половин литър 
вряща вода. Захлупете и оставете 
да киснат около 3 часа. След това 
прецедете и добавете 2 литра то-
пла вода. Киснете краката 20 мину-
ти. След това подсушете, без да ги 
измивате. Повтаряйте всяка вечер 
в продължение на една седмица.

6.Дезинфекция на обувките
Редовното почистване на обув-

ките също е от значение. Вечер ги 
дезинфектирайте със спрей, за да 
се справите с бактериите. Изчакай-
те да изсъхнат, преди да ги обуе-
те отново.

7. Още съвети
 Носете обувки и чорапи от 

естествени материи и избягвайте 
синтетиката.
 Подсушавайте добре краката, 

включително между пръстите, пре-
ди да обуете обувките.
 Поддържайте ноктите чисти 

и в изрядно състояние, за да не се 
натрупат бактерии.
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одобно на дру-
ги соларни тер-
мини, „Житни 
класове“ (ман 
джон, 芒种) от-
разява характе-

ристиките на климата и 
връзката му със земедели-
ето. Настъпването на тер-
мина „Житни класове“ оз-
начава, че реколтата вече е 
узряла и е дошъл натоваре-
ният сезон за прибирането 
й и засаждането на есенни-
ците. „Житни класове“ се 
наричат още и „Заети със 
засаждане“ (ман джон, 忙
种), което  отразява земедел-
ското време и действията, 
характерни за този период.

Терминът „Житни кла-
сове“ е от голямо значение 
за земеделието. Климатич-
ните му характеристики са 
свързани със значително по-
вишение на температурата 
и с изобилни валежи. Те са 

много подходящи за сеит-
ба и разсаждане. Ако това 
време бъде пропуснато, ре-
колтата няма да бъде при-
брана навреме и качество-
то на  сеитбата ще се вло-
ши. Една китайска народ-
на поговорка гласи: 

„Ако не засадиш по вре-
ме на „Житните класове“, 
въобще няма смисъл да за-
саждаш“, което означава, 
че този сезон е най-подхо-
дящ период за сеитба. Зе-
меделското производство е 
тясно свързано с ритъма на 
природата.

Поради натоварения сел-
скостопански сезон през то-
зи период има сравнително 
малко обичаи. 

Един от по-интересни-
те, който е разпространен в 
югоизточната част на Гуей-
джоу, е борбата с кал. Вся-
ка година млади мъже и 
жени от региона в един от 

дните по време на слънче-
вия термин „Житни класо-
ве“ провеждат Фестивал на 
борбата с кал. 

По традиция младожен- 
ци, придружени от добри 
приятели, сядат заедно да 
ядат ориз и като весела за-
качка се замерят с кал. В 
края на събитието този, 
който е с най-много петна 
от кал, е най-популярен и 
тачен сред връстниците си.

От древни времена ки-
тайците са обръщали вни-
мание на опазването на 
здравето си и здравослов-
ния начин на живот. 

Периодът, който обхва-
ща термина „Житни класо-
ве“, се характеризира с дъл-
ги дни и кратки нощи, т. е.  
ляга се късно, а се става 
рано, защото селскосто-
панската работа е много. 
И хората са осъзнали, че 
трябва да се погрижат за 

Слънчевият термин  
„Житни класове“  
и свързаните с него обичаи

традиции

П

достатъчното количество 
здравословен сън. Те стиг-
нали до извода, че през то-
зи период е необходимо чо-
век да си почива и за кратък 
следобед, за да облекчи умо-
рата от напрегнатия труд. В 

същото време са обръщали 
внимание и на дрехите, с 
които са облечени, защото 
въпреки летните жеги тем-
пературите понякога спадат 
рязко и човек може лесно 
да настине.

новативни съставки ка-
то млечен чай и мириз-
ливо тофу не само раз-
движиха вкусовите ре-
цептори на хората, но и 
промениха изцяло тях-

ното възприятие за традиционно-
то лакомство.

През последните години в ин-
тернет се води непрекъснат дебат 
дали сладкият или соленият тради-
ционен вкус на дзундзъ е по-добър. 
Типичните дзундзъ са или сладки, 
направени от ориз и бобова пас-
та и фурми, или солени с осолен 
жълтък и свинско месо.

По време на тазгодишния праз-
ничен сезон китайските кетъринго-
ви компании положиха всички уси-
лия да привлекат клиенти с инова-
тивни продукти и уникални вкусо-
ве. От висококачествени съставки 
като морски охлюви и трюфели до 
местни вкусове, като пикантно го-
веждо месо и раци, всичко може 
да бъде увито в дзундзъ.

Данни от гиганта в електрон-
ната търговия JD.com показват, че 
повече от 130 нови вкуса на дзунд-
зъ са се появили по време на таз-
годишния фестивал.

Лакомството се предлага с вся-
какви екзотични аромати. Dadong,  
известен ресторант за патица по 

И

Безброй нови вкусове на дзундзъ зарадваха китайците  
по време на празненствата за Фестивала на драконовите 
лодки, който се отбеляза на 3 юни тази година.  
Дзундзъ представляват лепкав ориз с пълнеж, увит  
в бамбукови листа. Това е  традиционен деликатес  
по време на този фестивал.

пекински, е предложил дзундзъ, 
пълни със специалитета, докато 
други компании предлагат делика-
теса с други нетрадиционни пълне-
жи като телешко и дуриан. 

Друга компания, която се при-
съедини към празничните нововъ-
ведения тази година, бе Wufangzhai, 
известна марка за дзундзъ, която 

Празничните лакомства дзундзъ изкушават 
китайците с безброй нови вкусове

Китайският културен център 
в София представя:

датира от 1921 г. Тя е създала спе-
циален подаръчен комплект, кой-
то включва деликатеси от осемте 
основни региона в китайската кух-
ня, като съчуанската и кантонската.

„Това е първият ни опит за инте-
ресни нови пълнежи“, обяснява Сю 
Дзиншън, продуктов мениджър на 

компанията, добавяйки, че всеки 
нов вкус на дзундзъ ще бъде под-
ложен на десетки изпитания, пре-
ди идеалната рецепта да бъде фи-
нализирана.

Разработването на нови проду-
кти, които удовлетворяват интере-
са на потребителите към новос- 
тите, не само консолидира 

предимствата на марките, които 
са се наложили във времето, но и 
сближава младите потребители.

Подобни иновации в тради-
ционните храни успешно привли-
чат интереса на потребителите, 
набирайки популярност особено 
сред младите. Според доклад на 
JD.com потребителите на възраст 
от 26 до 35 години са най-склонни 
да изпробват нови вкусове. Докла-
дът също така показва, че мъжете 
потребители са по-големи фенове 
на новите вкусове, отколкото же-
ните, и се наслаждават повече на 
солените дзундзъ, докато жените 
предпочитат сладкия вкус.

Въпреки че са изправени пред 
по-голям избор, много потребите-
ли все още вярват в концепцията 
„колкото по-просто, толкова по-
добре“ и ценят аромата и автен-
тичността на традиционните вку-
сове на дзундзъ, които събуждат 
спомените им от детството или 
родния край.

Данни на Pinduoduo, платфор-
ма за електронна търговия, показ-
ват, че традиционните дзундзъ се 
продават добре въпреки нараства-
щата конкуренция от новаторски 
продукти. Обемът на продажби-
те е надвишил 100 000 бройки та-
зи година.

„Купуването на автентични 
дзундзъ от онлайн платформи за 
електронна търговия продължава 
да бъде предпочитан избор за мно-
го потребители, които работят да-
леч от дома“, казва служител на 
Pinduoduo.
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Музикалното 
наследство в 
съвременен Синдзян

едейки в сянката на ло-
зовите перголи, 70-го-
дишният Рехман Абдула 
умело издълбава с дле-
то твърдата черничева 
дървесина.

„Правя традиционни музикал-
ни инструменти от малък – пове-
че от 60 години“, казва уйгурският  
мъж, който е наследил уменията 
си от своя баща, дядо и прадядо, 
също майстори.

Неговото родно село в префек-
тура Кашгар, северозападен ки-
тайски Синдзян-уйгурски автоно-
мен регион, е широко известно с 
производството и продажбата на 
традиционни инструменти.

„Изработването на музикални 
инструменти съществува в наше-
то село повече от 150 години“, раз-
казва Дун Янтао,  управител в ад-
министрацията на селото. „Имаме 
повече от 70 домакинства, които се 
занимават основно с това произ-
водство и те изработват около ед-
на десета от общия брой на новите 

С

Около 9662 кина са отворили отново 
врати и очакват лятото

отшумяването на въл-
ната от COVID-19, коя-
то повлия негативно на 
вътрешния филмов па-
зар в Китай, кината се-
га започват да се възста-

новяват и очакват лятото, пълно 
с нови блокбастъри.

По време на тридневната почив-
ка за Фестивала на драконовите 
лодки филмите, прожектирани в 
Китай, са събрали общо 179 ми-
лиона юана (26,90 милиона дола-
ра), според развлекателната плат-
форма за големи данни Lighthouse. 
Китайският младежки романти-
чен филм „Моето синьо лято“ е 
шампион в боксофиса през време-
вия прозорец със събраните 48,25 
милиона юана. Анимационният 
филм на Universal Pictures „Лоши-
те момчета“ и емблематичният 
японски анимационен франчайз 
филм „Doraemon the Movie: Малки-
те междузвездни войни на Нобита“ 
заемат второто и третото място с 
генерирани съответно 41,9 мили-
она и 24,7 милиона юана.

Анимационните филми са се 
представили добре по време на 
празника. Освен брутните приходи 
по време на Фестивала на драко-
новите лодки, неотдавнашния Ден 
на детето, филмът Doraemon, кой-
то дебютира в Китай на 28 май, е 
оглавил боксофиса с 16,84 милиона 
юана, докато „Лошите момчета“ 
са прибрали 16,23 милиона юана. 

Друг детски анимационен филм –  
„Октонавтите и пещерите на Сак 
Актун“, печели 16,51 милиона 
юана от предварителни прожек-
ции по време на Деня на детето 
и Фестивала на драконовите лод-
ки, още преди излизането му в  

национален мащаб на 9 юли.
Заслужава да се отбележи съ-

що, че „Лошите момчета“ съби-
рат 264 милиона юана до настоящ-
ия момент. Това е първият филм, 
спечелил повече от 200 милиона 
юана на китайския пазар от Про-
летния фестивал в Китай насам и 
първият чуждестранен филм, над-
хвърлил границата от 200 мили-
она юана тази година.

Двата силни местни пазара в 
Китай – в Пекин и Шанхай, за-
твориха всичките си кина по вре-
ме на новата вълна на епидемия- 
та. Но най-лошият период вече от-
минава. Пекин обяви, че кината 
в повечето райони на столицата 
могат да възобновят дейността си, 

макар и с ограничение на посе-
щаемостта от 75%. Ходът на Пе-
кин е индикатор, тъй като градът 
е домакин на много големи сту-
дия, маркетингови агенции и фил-
мови таланти в страната.

Шанхай също обяви, че се връ-
ща към нормалния ритъм на жи-
вот от 1 юни, но не обяви въз-
обновяването на филмовия пазар, 
филмовата администрация съоб-
щи, че ще подкрепи местните ки-
на със субсидии.

Според статистиката на Light-
house около 9662 кина в Китай ве-
че са отворили врати, което пред-
ставлява 79,9% от всички кина в 
страната. Китайският пазар изпит-
ва липса на нови блокбастъри. Но 

ситуацията може скоро да се про-
мени. Холивудският блокбастър 
Jurasic World Dominion се появи 
на екраните на 10 юни, като бли-
зо 700 000 души са заявили в две-
те най-големи приложения за про-
дажба на билети в Китай, Maoyan 
и Taopiaopiao, че искат да го видят. 

През юли ще излезе друга мест-
на научнофантастична комедия –  
„Моцарт от Космоса“ на режисьо-
ра Чън Сичън, който ръководи го-
лемия китайски франчайз „Детек-
тив Чайнатаун“. Смята се, че още 
филми ще обявят премиерите си 
през лятото, за да помогнат за съ-
живяването на пазара.

С

инструменти“, добавя той.
Рехман Абдула обучава на зана-

ята повече от 50 души, включител-
но сина си Мамут Рехман. „Мога 
да направя четири вида музикал-
ни инструменти, като дутар и ре-
уап, но баща ми може да напра- 
ви 27“, споделя младия Мамут.

През 2021 г. той започва да про-
дава инструменти в интернет плат-
форми с кратко видео. „Минала-
та година продадох близо 100 ин-
струмента чрез предаване на живо 
и спечелих повече от 50 000 юана 
(около 7500 щатски долара)“, раз-
казва с гордост младият мъж.

За да защитят техниките и тра-
диционните производствени мето-
ди, властите са създали работил-
ница за занаятчиите през 1999 г. 
с финансовата подкрепа на дър-
жавата. Наследниците на нема-
териалното културно наследство, 
работещи и до днес в работил-
ницата, получават годишна суб-
сидия от 10 000 до 40 000 юана.  
Сега селото произвежда повече  

от 50 вида традиционни инструмен-
ти, като почти всички се използват 
в уйгурската култура.

През последните години учи-
лищата в близост до работилни-
цата организират и извънкласни 
практически занятия. Това позво-
лява на учениците да наблюдават 

процеса на изработката, като и да 
се учат как да свирят с тях.

„Ако децата от ранна възраст 
се възпитават в любов към тради-
ционната народна музика, те могат 
да предават тези културни тради-
ции от поколение на поколение“, 
убеден е Дун. 
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Ширелиджан умело дирижира действията на своите съотборници на 
площадката, но вече трябва да бъде по-сдържан като треньор

У
частникът в китайската бас-
кетболна лига – Нанджин, 
назначи една от звездите 
си начело на отбора. 31-го-
дишният Ширелиджан ста-
на най-младият старши тре-

ньор в китайското баскетболно пър-
венство. „Откакто се присъедини към 
Нанджин през сезона 2020 – 21, той 
доказа своите възможности да бъде 
лидер. Ширелиджан остави отпеча-
тък върху младия състав със своята 
всеотдайност и жизненост. Ние сме 
убедени, че той сам ще може да во-
ди отбора“, се казва в официално съ-
общение на клуба.

Като играч на площадката Шире-
лиджан умело дирижира действия-
та на своите съотборници и беше на 
едно от първите места в класациите 
по асистенции и тройки още в пър-
вия си сезон в китайското баскетбол-
но първенство. Цялата му статисти-
ка достигна върхове в неговата кари-
ера като играч на Кралете от Нан-
джин. Той отбеляза средно 17,2 точ-
ки, 8,9 асистенции и 5,3 борби през 
сезон 2021 – 22.

Ширелиджан има отлични так-
тически концепции и може умело 
да мотивира играчите и да повиша-
ва морала им, казаха от клуба, кой-
то завърши на дъното на 20-отбор-
ния CBA миналия сезон. Шефовете 
на Нанджин  разчитат младият спе-
циалист да изгради боеспособен със-
тав за следващото първенство.

Ширелиджан е роден в Синдзян. 
Професионалната му кариера започва 
през 2008 година, когато преминава 
в мъжкия отбор на Летящите тигри 
от своя роден град.  Ширелиджан 
Мукстар, както е цялото име на но-
вия треньор, дебютира много силно 
в първия отбор. Той бързо взе дири-
гентската палка на своя тим и беше 
важна част от трите поредни пъту-
вания на отбора до големите финали 
през сезоните 2008/2009 , 2009/2010 и 
2010/2011. Освен като точен стрелец 
от зоната на тройката, Ширелиджан 
се изяви и като отличен защитник. 

Баскетболният Нанджин вече има 
най-младия треньор в първенството
31-годишният Ширелиджан  
ще трябва да бъде по-
сдържан, за да не причинява 
двойна вреда на отбора си

През сезоните той също стана ели-
тен стрелец от зоната на трите точ-
ки и в момента е десетият баскет-
болист в ранглистата на CBA по то-
зи показател.

През сезон 2016/2017  Ширели-
джан започва като титуляр в 30 от 
45-те мача от редовния сезон, като 
изиграва  средно 30  минути на дву-
бой. Така вече 27-годишен, той се 
превръща в основна фигура за своя 
отбор. Силните му изяви не остана-
ха незабелязани от гранда Гуанджоу, 
който беше решил да прави звездна 
селекция. В отбора се събраха едни 
от най-добрите китайски баскетболи-
сти и Гуанджоу се превърна в явле-
ние в първенството на Китай. 

След изтичане на едногодишния 
договор за наем Ширелиджан се за-
върна в своя роден клуб, където изи-
гра още един сезон. Гардът обаче ре-
шава да търси ново предизвикател-
ство и подписва тригодишен договор 
с Нанджин. За да го имат в състава 
си, шефовете на Кралете от Нанджин 

Ф
ъргал О’Брайън, Род 
Лоулър, Анди Лий и 
Баи Лангнинг спече-
лиха първия турнир 
от квалификацион-
ните серии Q School 

и заслужиха двугодишна карта за 
участие при професионалистите на 
World Snooker Tour. 

20-годишният китаец Лангнинг 
напусна тура през 2021-ва, но се 
включваше в повечето ранкинг тур-
нири миналия сезон като високо-
поставен аматьор. Той се справи 
със Съни Акани с 4:3, след като из-
оставаше с 0:2 и 2:3 и спечели по-
следните два фрейма по цветовете.

Бившият шампион на Откри- 

тото първенство на Великобрита-
ния О’Брайън изпадна от светов-
ния тур в края на миналия сезон, 
но веднага намери място обратно 
след успех с 4:1 над Рори Макла-
уд. Двамата майстори на щеката 
в този мач имат обща възраст от 
101 години. 

Лоулър е друг 50-годишен вете-
ран с повече от 30-годишен профе-
сионален опит, като се завръща в 
тура след изпадането си през 2021-
ва, обръщайки Брендън Сарджант 
от 1:3 до 4:3 в решителния сблъсък. 

Лий, който е от Хонконг, за 
последно игра през 2020-а, като е 
на 41 години, и надви с 4:2 Люк  
Симъндс. 

Младокът  Баи Лангнинг 
спечели двугодишна тур карта

дават заплата на баскетболиста от 
1,2 милиона долара годишно. Това е 
едно от най-високите възнагражде-
ния, което получава баскетболист в 
китайската лига. 

Сега 31-годишният баскетболист е 
изправен пред поредното си предиз-
викателство – да бъде играещ тре-
ньор на Нанджин.

Тук обаче възникват няколко въ-
проса, по които шефовете на СВА 
трябва да вземат отношение. В ис-
торията на китайското баскетбол-
но първенство има много помощ-
ник-треньори и играчи едновремен-
но, което не е предизвиквало няка-
къв съществен конфликт. Но до този 
момент само двама са играещи глав-
ни треньори на своите отбори - Ху 
Уейдонг и Ху Сюефън. Характерите 
им обаче са относително спокойни и 
рядко са правели технически и гру-
би фалове. Но когато се има пред-
вид бурният нрав на Ширелиджан, 
ситуацията се променя.

В историята е имало ситуации, 
при които треньорът на Ляонин - 
Гуо Шицян, беше отстранен от игра, 
но той използва статута на замест-
ник-директор на отбора, за да сед-
нена пейката на резервите.  Фено-
вете на Ляонин се шегуваха, че той 
може да седи и като чичо Гуо Ай-
лун. Естествено, баскетболната асо-
циация не можеше да толерира това 
използване на вратичка в наредбата 
и Гуо Шицян беше наказан.

Следователно, ако Ширелиджан 
бъде изгонен като играч, той няма 
да може да седне на скамейката при 
резервите като треньор. Баскетболна-
та асоциация няма да му позволи да 
продължи да ръководи отбора и об-
ратното, ако получи техническо на-
рушение като треньор, няма да мо-
же да влезе на площадката като иг-
рач. И ако техническите му фалове 
се натрупат до определено ниво, той 
автоматично ще бъде отстранен. За-
това Ширелиджан трябва да сдържа 
нервите си, за да не причинява двой-
ни вреди на отбора.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

аправена бе пър-
ва копка на ири-
гационна систе-
ма за водоснаб-
дяване на над  
66 000 хектара 

земеделска земя в южно-
китайския Гуанси-Джуан-
ски автономен регион. Раз-
положена в град Гуейпин, 
напоителната система към 
проекта за опазване на во-
дите в дефилето Датън е 
една от основните, които 
страната е планирала за из-
граждане тази година. С об-
щи инвестиции от 8 мили-
арда юана (около 1,2 мили-
арда щатски долара) систе-
мата ще бъде завършена за 
около 60 месеца. Поливна-
та площ, обхваната от сис-
темата, е една от основни-
те за производство на зър-
но и захар в Гуанси.

Китай ускорява изграж-
дането на проекти за опаз-
ване на водите на фона на 

одготовката за 
Петото между-
народно изло-
жение за внос 
(CIIE) напред-
ва гладко, ка-

за наскоро пред медииите 
Шу Дзюетин, говорител на 
Министерството на търго-
вията.

Повече от 250 компа-
нии от Fortune 500 и во-
дещи предприятия са по-
твърдили участието си, ка-
за Шу на пресконференция, 
като добави, че договорена-
та площ е надхвърлила 75 
процента от планираната.

CIIE ще стартира и он-
лайн платформа за участва-
щите страни, за да популя-
ризират своите индустрии и 
търговски и инвестицион-
ни възможности, каза още 
говорителят.

Н

П

Първа копка на мащабна 
иригационна система

Подготовката за 
петото изложение CIIE

Планираните концерти и представления се 
подновяват
След около 40 дена прекъсване Ансамбълът от 
Националния център за сценични изкуства отново поднови 
представленията си на живо.

Снимка Синхуа

Драконови танци 
в провинция 
Хунан
Старо предание 
повелява, че 
драконовите танци 
носят здраве и 
щастие, затова 
и досега те са 
добре приети сред 
гражданите на 
окръг Шуанфън, 
провинция Хунан

Снимка Синхуа

усилията за разширяване 
на вътрешното търсене, 
стабилизиране на икономи-
ката и насърчаване на ви-
сококачественото развитие.

Инвестициите на Ки-
тай в съоръжения за опаз-
ване на водите са скочили 
с 45,5% на годишна база 

до 195,8 милиарда юана 
през първите четири ме-
сеца, съобщава Министер-
ството на водните ресурси.
Страната планира да стар-
тира повече от 30 проекта 
за опазване на водите през  
2022 г., оценени на 800 ми-
лиарда юана.

Международният доклад 
за отвореност на икономи-
ката за 2022 г. и Световни-
ят индекс по отвореност на 
търговията ще бъдат публи-
кувани на Международния 

икономически форум Хун-
цяо – странично събитие на 
CIIE, добави говорителят.

Петото издание на CIIE 
ще се проведе в Шанхай от 
5 до 10 ноември. Н

Над 30 милиона 
риби бяха пуснати 
в река Яндзъ

ад 30 милио- 
на риби са пус-
нати в река Ян- 
дзъ в централ-
ната китайска 
провинция Ху-

бей. Сред рибите има ня-
кои защитени видове, 
включително китайската 
есетра и кефал, информи-
раха местните власти.

Министерството на зе-
меделието и селските ра-
йони, правителството на 
провинция Хубей и ком-
пания „Трите клисури“ ор-
ганизират съвместно тази 

дейност с цел увеличаване 
на рибните запаси и опаз-
ване на водното биоразно-
образие в района.

Река Яндзъ е с дължина 
около 6300 км и е най-го-
лямата река в Китай и тре-
тата по дължина в света. 
Извира от Цинхай-тибет-
ското плато и се влива с 
делта в Източнокитайско 
море на изток.

От 2016 г. провинция 
Хубей е пуснал над 2 ми-
лиарда риби в своите реки 
и езера според регионал-
ния отдел по земеделие.


